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V 20. š tev ilk i letošnjih  N a
ših razgledov naš znani ekono
m ist Jože M encinger piše o 
»■Blišču in bedi družbenega pla
niranja-«. P ri te m  avtor začne z 
izhodiščem, da je  novi zakon  o 
planiranju n eko liko  boljši od 
starega in  da so realne m ož
nosti, da se bo odsto tek tistih  
gospodarskih sub jek tov , k i ga 
bodo izpolnjevali, povzpel čez 
2 (beri dva), česar stari zakon  
ni dosegel. M encinger opozarja 
na celo vrsto  nerealnosti nove
ga zakona in  jih  tud i form alno- 
logično dokazuje . Takole piše 
avtor: »Z austavim o se pri od
visnosti m ed štev ilom  in form a
cij in  negotovostjo. V  gospo
darstvu  se, ko t sm o že ugotovi
li, poleg tržn e  negotovosti po
javlja jo  tu d i druge oblike ne
gotovosti, k i jih  tud i poveča
no število in form acij ne more 
zm anjšati, ker  so eksterne. Da 
bi p laniranje res bilo pla
niranje, je  treba takšne ne
gotovosti upošteva ti v  obliki 
a lterna tivn ih  planov. Tu se po
ja v i prvi problem . Š tevilo  al
terna tivn ih  p lanov nam reč iz
redno hitro narašča in  se pri
bliža neskončnosti. Ze če imamo  
le dve vrsti zunan ja  negotovosti 
(n. pr. vrem e in svetovne cene), 
k i im ata po tr i m ožne vred
nosti (dobro, srednje, slabo), bi 
bilo treba le za en petle tn i plan, 
k i bi ga hoteli izraziti z  letn im i 
dosežki, izob likova ti 59049 let
n ih  a lterna tivn ih  planov. Že 
tre tja  vrsta  zunan je  negotovo
sti s tem i vrednostm i poveča 
njihovo  število  na 14 m ilijonov, 
četrta  vrsta  na 3 milijarde. 
H itro bi m orali za izdelavo ene
ga petletnega plana zaposliti 
vse pism eno prebivalstvo.

N avedeni cita t pa še ne po
ve vsega o p redv idenem  druž
benem  planiranju. Da ne bi tra
tili prostora z  opisovanjem  
blišča in bede družbenega pla
niranja in  se zgublja li v oce
nah novega zakona, m enim , da 
je  nujno ugo toviti, da vendarle  
sam i zase brez vseh  zakonskih  
predalčkov, po trebujem o vizijo  
—- predstavo o tem , kaj bo v 
V erigi čez 5, 10, 15 let. Če nič 
drugega, nas v to  sili razm išlja
n je  o m ožnostih  zaposlitve na
ših otrok. V  teh  razm išljanjih  
se nam reč ta ko j srečamo z  di
lem o, da današnja  m ladina ta
kega dela, k o t je  večinsko da
nes v  Verigi, ne mara.

To pa pom eni, ob vztra jnem  
tehno loškem  m arširanju  na m e
stu, m igracijo kadra od drugod  
ob nezaposlenosti naših otrok. 
N i nam reč zanem arljiv  podatek, 
da bo Veriga, če hoče obdržati 
enako rela tivno  velikost, do le
ta  2000 na novo  zaposlila 1420 
delavcev, s te m  da bi takra t 
V eriga štela  m ed  1430 in  1450 
delavcev. V  te m  času se bo sa
m o upokojilo  b lizu  900 delav
cev. O snovni problem  ju trišn je 

ga dne Verige se m i zdi v  tem , 
da bo lahko ponudila m ladim , 
našim  otrokom , takšno delo, za 
katerega bodo usposobljeni. V e
rigarji pa seveda m oram o ve 
deti, da m lade lahko usm erim o  
v  stroko, ne m orem o pa jih  ovi
rati v  n ivo jih  izobrazbe. To pa  
pom eni, da bo im el bodoči le t
n i priliv  naslednje s tru k tu re  :

10— 15 odst. skrajšanega pro
gram a

25— 30 odst. triletnega pro
gram a

40— 50 odst. tehn ikov
10— 15 odst. in žen irjev  in
Za te kadre je  treba pripra

v iti  delo. Zanim ivo je, da so 
neskladja  m ed stru k tu ro  neza
poslenih in potrebam i proiz
vodn je  že sedaj močno prisot
na. P rim itivna  tehnologija in  
organizacija ( dezorganizacija)
zah teva ta  na transportu  in  po
m ožn ih  delih blizu 300 delav
cev, k i jim  v bodočem kadrov
skem  prilivu  ne m orem o najti 
zam enjave. Popolnoma v  niče
m er se situacija ne razliku je  v 
pripravlja ln ih  fu nkc ijah , k jer  
vse bazira na karto tečn ih  ev i
dencah, k i omogočajo le stare 
in nezanesljive inform acije, ki 
so vedno in povsod osnova po
slovn im  odločitvam.

K ako to, da se ne p rem a k
nem o? Odgovor je silno pre
prost. Zaradi vladanja ru tin er
jev , zato ker nam  je vse  staro 
sveto  in vse novo tabu, ka jti  
za novo nim am o ne vo lje  in  ne 
znanja , kaj šele am bicij. Člo
v e k  brez ustvarja lne volje , s 
p o m a n jk ljiv im  zn an jem  in brez 
am bicij pa je  rutiner. Zagate  
so se pojavile na tehnologiji 
obstoječe proizvodnje. T u  bi si 
problem  lahko postavili v  na
sledn ji obliki: ali je  tehnologija  
izdelave verig, v ijakov  takšno, 
da je  v  n jej še prostor za iz
boljšave, za ta k  strokovn i na
predek, da se bo v te j proiz
vo d n ji našlo m esto za genera
cije bolj usposobljenih, k i se 
bodo zaposlovale.

Če tega znotraj obstoječe  
proizvodnje  ne bomo zm ogli, 
ozirom a se ne da, potlej zadeva  
n i p erspek tivna  in  je treba ta 
del »trgovine zapreti«.

Drugo področje so pom ožna  
dela s transportom . Za ta  dela  
v  bodočnosti ne bo in teresentov, 
č e  ob vsem  opevanju  naših  
m ožnosti s P-H  napravam i ne 
bomo sposobni avtom atizacije  
na teh  delih, po tle j se n a m  sla
bo piše. S tro jn i m eh a n ik i in  
te h n ik i zagotovo ne bodo vezali 
ali suka li verig v  V erigam i.

P ovsem  im poten tno  se ob
našam o pri u va jan ju  računal
ništva. V  celem  desetle tju  nis- 
sm o naredili na tem  področju  
n iti tem elja . Da je ironija  še 
večja, se ob te m  izgovarjam o, 
da računaln ik  ne proizvaja, da
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CV) A em btalcern ceólilamo 
sa  ptaznlk cepabllke

ni neposredno koristen  pač pa 
pom eni le strošek. Te izgovore 
bi lahko prim erja li s tarnanjem  
investitorja , k i gradi stanovanj
sk i blok, pa po izgradnji te 
m eljev  jad iku je , da je im el to
liko in  to liko  stroškov, noben  
od stanovalcev pa še n i pod  
streho. Na tem  področju je  pač 
treba toliko in  to liko  vložiti in 
se ustrezno organizirati, da je 
od tega sploh kakšna  korist. 
Drži pa zanesljivo  eno: če se 
bomo tudi v  bodočnosti tako  
prestrukturira li ko t doslej, po
tem  svežih  in  ustrezn ih  poslov
n ih  in form acij res ne po trebu
jem o  — nasprotno, še celo glava

Proizvodnja v
V ok tob ru  smo nared ili 

skupno 1.744 to n  izdelkov od 
1.906 ton p lan iran ih , v  vredno
sti 705.334 tisoč din. Tako smo 
zaostali za količinskim  planom  
za 8 odst. in  s tem  še povečali 
zaostanke iz p re jšn jih  mesecev. 
V rednostni p lan  je  bil na eks
ternem  trg u  presežen za 21 % , 
na in ternem  pa smo zaostali za 
1 odst. za planom . Skupna vred-

nas lahko ob n jih  zaboli. Ob 
tem  pripovedovati, da tu d i lju 
di, ki bo celo živ ljen je  vpisovali 
poda tke v  dve ali tri kolone v  
karto teko , ne bo na pretek.

S ilno  veliko  se govori o stro
jegradnji, pa je  ob tem  vpraš
ljivo , če vem o, ka j je to. Im am  
občutek, da si to področje vsak  
po svo je  predstavlja. Eno je  za
gotovo. N ekatere dispozicije za 
to im am o, vendar jih  trenu tno  
izkoriščam o popolnom a obrt
n iško , kar seveda ni in ne m o
re b iti naša perspektiva.

N a to področje verigarske  
v iz ije  bo treba nem udom a od
govoriti. K a jti nahajam o se v

oktobru
n o stn a  pro izvodn ja  presega p la
n iran o  za 14 odst., brez dopol
n ilnega p rogram a v TIO pa 18 
odst. K oličinska produk tivnost 
na  n ivo ju  DO je  nižja kot v 
sep tem bru  in celo nižja ko t ok
to b ra  1984. leta. Proizvodni re 
zu lta ti po tozdih so razv idni iz 
n asledn jih  dveh tabel:

V ijak am a  je  dosegla koli
činski p lan  proizvodnje 89 odst,.,

hudi razvojn i d ilem i, iz katere  
ni nakazanega izhoda, razen na  
n ivo ju  želja. To pa je premalo  
in upam , da se vodstvena  ekipa  
tega zaveda.

č e  upoštevam o uvodne be
sede tega sestavka , potlej je  
treba reči, da naši form aln i 
plani, k i jih  bomo sprejem ali 
po bolj ali m an j zapletenem  
postopku, na gornje dilem e ne 
bodo dali odgovora. To tud i 
pom eni, da tisti, k i im ajo na 
skrbi bodočnost Verige, s fo r
m aln im  sprejem om  plana za 
naslednjih  15 let, še niso sko
raj ničesar storili.

F. Č.

v kom adih pa 100 odst. V red
nostno presega p lan  za 23 odst. 
Izpad proizvodnje je  bil pri ko
vinskih v ijak ih  zarad i pom anj
k an ja  kapacite t va ljan ja , pri vi
jak ih  z žagastim  navojem  zara
di p om an jkan ja  m ateria la  in 
pri žičnikih zarad i pom anjkan ja  
naročil. O dprem a je  b ila  dose
žena 86 odstotno.

(N adaljevapje n a  2. strani)



OKROGLA MIZA:

Aktualni problemi Verige
U redništvo je  za tak ra tno  

okroglo mizo povabilo M arjana 
Bizjalka, Ja n k a  M ačka, Gvida 
M elinka, Jan eza  Šm ita in Lada 
Žemva. S s tran i u redn ištva  smo 
sodelovali M iloš Janša, F ranc 
Cop in  Iv an k a  Korošec, ki je 
p rip rav ila  tu d i zapis. P ri tem 
uredništvo n i nam eravalo  iska
ti m nen ja  najbo lj kom petent
n ih  o tem , v  k a te ri sm eri je 
perspek tiva  Verige, pač pa le 
m nenja n eka te rih , ki o tem  raz
m išljajo , ki do naše perspektive 
niso ravnodušni.

Uredništvo: Do leta 2000 se 
bo iz naše tovarne upokojilo 
blizu 900 delavcev. Z upošteva
njem fluktuacije bomo zaposlili 
v naslednjih letih okoli 1.400 
delavcev. To bodo naši otroci, 
ki bodo mnogo bolj usposoblje
ni kot smo mi. Ali bodo torej 
taki sploh hoteli zaposlitev v 
naši tovarni, kjer je dokaj pri
mitivna tehnologija, če se na 
primer že sedaj srečujemo s 
problemom, da v  Kovačnico 
nihče noče več, kjer so razmere 
takšne, da za zaposlitev ni in
teresa?

Bizjak: Ce začnemo k a r  pri 
Kovačnici, lahko ugotovimo, da 
je  bila že ob n akupu  zastarela. 
Mnoge kovačnice dobro delajo, 
dobro živijo, zato ni razlogov,

.» .j« » ' àm

da tud i p ri nas ne bi bilo tako. 
Res pa je, da so dobro stoječe 
kovačnice mnogo investira le  v 
opremo. Naš nam en je  bil, da 
bi K ovačnica izdelovala op re
mo za verige — torej za in te rn i 
trg . Ta program  smo kasne j p 
razširili, vendar še vedno se 
program  v k lapn ja  na izdelke 
osta lih  tehnologij. M nenja sem, 
da za tovrstne  problem e Kovač
nica ne bo p redstav lja la  p rob
lem a, seveda bo vanjo treb a  še 
precej Vložiti.

Uredništvo: Toda razen v 
TIO ni bilo v  nobeno tozd v  
zadnjih 15 letih toliko vložene
ga!

Bizjak: Nova kovačnica je 
b ila  že kup ljena  zastarela, saj 
si ta k ra t česa boljšega nismo 
mogli privoščiti, z d ruge stran i 
je  za in te rne  potrebe zadoščala.

Uredništvo; Torej poceni 
kupili, drago plačali.

Bizjak: Če bi v Kovačnico 
nekaj vložili, da bi se pogoji 
de la  sprem enili, bi s tem  od
prav ili problem  pom an jkan ja  
k ljučavn ičarjev  in  drugih . Ti 
m orajo  biti pač bolje p lačani v 
V erigam i in  V ijakarn i, saj so 
tam  boljši pogoji dela.

(N adaljevanje  s  1. strani)

V erigam a je plan  količinske 
proizvodnje dosegla 100 odst., 
v rednostne pa 119 odst., na in
ternem  trg u  pa je bila 38 odst. 
pod planom . Po s tru k tu ri izdel
kov plan ni bil dosežen, tako  je 
bil plan na  g rup i 250 — snežne 
verige za osebna vozila prese
žen za 134 odst., k a r  pa je  gle
de na sezonski značaj tega  iz
delka tud i razum ljivo. O dprem a 
je dosežena 89 odstotno.

S idrne verige so tud i v ok
to b ru  zaostajale  za planom  za 
14 odst., n a  eksternem  trg u  je  
zaostanek za planom  75 ton, na 
in ternem  pa 99 ton. V rednostni 
p lan  je bil presežen za 24 odst.

Izpad proizvodnje je  p ri topo- 
v arje ih  verigah  0  13—26 mm 
zarad i pom anjkan ja  kapacite t, 
p ri odgorevno varjen ih  verigah 
0  21—37 m m  pa zarad i večje 
proizvodnje brem enskih  verig. 
O dprem a je  bila dosežena 111 
odstotno.

V Kovačnici je  bil p lan  p re
sežen tako po količini ko t po 
vrednosti, in  sicer je  znašala 
količinska proizvodnja 224 ton  
in  vrednostna 103.944 tisoč ton. 
O dprem a je dosežena 89 odst.

O rod jarna  je  plan v red n o st
ne proizvodnje presegla 128 %. 
Izpad je bil na eksternem  trgu.

V V zdrževanju je  v rednost
ni p lan  presežen za 2 odst.

Uredništvo: Ali je torej v 
tem perspektiva, da se boliše 
plača slabe pogoje in težko de
lo?

Bizjak: Če je  za nas pro
blem visokoodpor.nih verig p er
spektiven, bo potrebno pač de
lati vse, k a r  k n jim  spada. K a
dri ne bi smeli biti problem , če 
bi j ih  plačali in  zainteresirali. 
D okler bodo izenačeni z delavci 
v ostalih proizvodnjah, ne bo 
nihče hotel delati v  Kovačnici.

Uredništvo: Trenutno ima
mo v  Verigi 1.380 zaposlenih, 
plan za leto 2000 jih predvideva 
1.450. Ob tako skromnem pove
čanju si vsega ne bomo mogli 
privoščiti. Za vso raznovrstno 
proizvodnjo ne bo ljudi.

Melink: Sm o v  precejšnji 
stiski. Poleg tega  nismo sposob
ni ali vajeni generacijsk ih  te h 
noloških preskokov. Vsako sta
ro tehnologijo ohranjam o (roč
no varjenje). R ešitve m oram o

V TIO -se je  proizvodni re
zu lta t naspro ti septem brskem u 
izboljšal, saj je  na eksternem  
trgu , če ne upoštevam o dopol
nilnega program a, dosegel plan 
100 odst., na  in te rnem  72, skup
no pa 99 odst. Proizvodnja z do
polnilnim  program om  pa zao
sta ja  za p lan irano  za 25 odst. 
O dprem a je  bila  dosežena 117 
odst., od teg a  osnovni program  
138 odst., dopolnilni pa 62 odst.

P rav  bi bilo, da tud i v  preo
sta lih  dveh m esecih s proizvod
njo dosežemo in presežemo 
planske -obveznosti. To se bo 
slednjič tud i poznalo pri finanč
nem  uspehu in  v  vsem, k a r iz 
tega sledi.

A. K.

KOLIČINSKA PROIZVODNJA ZA OKTOBER v tonah

E ksterna In te rn a Skupna
TOZD

plan doseženo ind. plan  doseženo ind. p lan doseženo ind.

V IJAKARNA 270 240 89 ____ — ____ 270 240 89
VERIGARNA 370 398 108 27 — — 397 398 100
SIDRNE VERIGE 309 234 76 822 648 79 1.028 882 86
KOVAČNICA 175 179 102 32 45 141 211 224 106

DO VERIGA 1.124 1.051 93 858 693 81 1.906 1.744 92

VREDNOSTNA PROIZVODNJA V OKTOBRU V■ 000 din

E ksterna proizvodnja In te rn a  proizvodnja S kupna  proizvodnja
TOZD

plan dosežena ind. plan dosežena ind. p lan dosežena ind.

V ijakarna 78.544 97.523 124 3.331 3.529 106 81.875 101.052 123
V erigam a 103 628 131.290 127 13.780 8.567 62 117.408 139.857 119
S idrne verige 78.678 128 756 164 114.663 111.845 98 193.341 240.601 124
K ovačnica 76.195 89.885 118 18.265 14.059 77 94.460 103.944 110
O rod jarna 3.250 276 8 20.101 29.577 147 23.351 29.853 128
V zdrževanje 42 281 669 27.685 27.960 101 27.727 28.241 102
TIO (os. +  dop.) 80.829 60.862 75 1.289 924 72 82.118 61.786 75
TIO brez dop. progr. 55.419 55.442 100 1.289 924 72 56.708 56.366 99

DO VERIGA 421.166 508.873 121 199.114 196.461 99 620.280 705.334 114
DO VERIGA
(TIO brez dop. pr.) 395.756 503.453 127 199.114 196.461 99 594.870 699.914 118

iisikati v  m ehanizaciji in  avtom a
tizaciji, saj im am o vrsto delov
nih  m est z veliko ročnega dela 
in  takšn ih  mest, k jer se ljud je  
ne počutijo dobro. Drugi p rob
lem je v tem , da je  večina de
lavcev strojem  podrejena, n a 
m estilo obratno, kar je  velika 
h iba in  izvira iz slabe KV 
stru k tu re . N ajprej bo treb a  
sprem eniti stan je  na proizvod
nih  sredstvih, p ri čem er dom a
če »dvorišče« lahko uporabim o 
kot poligon avtom atizacije, k je r 
bornio kupcu pokazali naše p ro 
izvode. Če bomo človeka nado
m eščali s tehniko, bo to  zelo 
zah tevna in  bo zahteval-o višjo 
kvalifikacijsko struk tu ro . P ri 
tem  pa  bo treb a  sprem in ja ti 
m entaliteto , da je  m esto teh n i
ka v  projektiv i, konstrukciji, 
sk ra tk a  v  pisarni.

Uredništvo: Ali ocenjujete, 
da bo prostora za 700 kvalifici
ranih, 250 tehnikov in 200 in
ženirjev, kar je naša bodoča ka
drovska izbira?

Melink : Dolgoročno bomo 
25 odst. povečali količinsko pro
izvodnjo, k a r bo potrebno do
seči s približno enakim  števi
lom zaposlenih. Tudi prostorsko 
smo om ejeni. Torej je  rešitev  
v avtom atizaciji in m ehaniza
ciji. N aša p ro jek ti va je  zasede
na s tem  za 3 le ta  vnaprej. Zu
nan ji izvajalci pa se bojijo p re 
vzeti posam ezne rešitve, k e r ni 
garancije , da bodo naprave 
funkcionirale. Poleg tega smo 
pri nas za te  stvari zelo n estrp 
ni. Ne upoštevam o dejstva, da 
je  do nedavnega m inilo od ide
je  do realizacije 20—30 let, se
daj pa so naj razvitejši ta  čas 
skrajšali na 5 do 10 let. To ve
lja za izdelke, ne pa za obdelo
valne sisteme, ki so m nogo bolj 
zahtevni. D okler ne bomo tega 
sprevideli, kakšn ih  posebnih 
m ožnosti za uspeh v  s tro jeg rad 
n ji nim am o. Če bomo še naprej 
tako  nestrpni, se bo še m arsi- 
kak ršn a  naprava znašla v  b a ra 
kah  in  po kotih.

Uredništvo: Na transportu 
in pomožnih delih zaposlujemo 
300 delavcev. Kaj bi s toliko 
omenjano avtomatizacijo in 
mehanizacijo lahko rešili?

Bizjak: Im eti bi m orali p ro 
to tipno  delavnioo, ki bi vsako 
novo napravo po izdelavi tud i 
sp rav ila  v pogon. Sedaj se nam  
dogaja, da naprave, ki ne delu
jejo  takoj, obt'če v  kaki b arak i 
ali pod stopniščem. V Kovačnici 
smo avtom atizirali v rta n je  kli
nov in  s tem  proizvodnjo tr i 
k ra t  povečali. In dustrijska  peč 
je  dobro zam išljena in  če še da
nes ne dela, nas je lahko sram .

Melink: Nekje je delo m eha
nizirano vzorno, spet d rugod pa

je stan je  zanem arjeno. Upošte
vati m oram o tu d i obstoječe po
goje. M ožnosti m ehanizacije v 
OTV so om ejene zaradi nizke 
stavbe. Obupno je  stan je  pri 
skladiščenju, k a r  je  posledica 
om ejenih finančn ih  m ožnonsti 
v preteklosti. Z astran  tega so 
prvi načrti narejen i. Tudi no
vi žicovlek je  bistveno manj 
m ehaniziran ko t stari, pregled 
verig m nogokje poteka ipreko 
pultov in ne več ročno. M arsi- 
kak '0 m ehaniziran je  je  v načr
tih  in  p ro jek tan tsko  rešeno, 
vendar ni denarja  za realizacijo. 
Samo portaln i žerjav  danes 
stane 5 do 8 m ilijard .

Uredništvo; Kai nas torej 
ovira, da bi stvari hitreje stekle 
(pri tem denar odmislimo)?

Melink: Om ejene projek
tan tske  m ožnosti so ena v rsta  
ovir. Z druge s tran i je  naše 
vzdrževanje usm erjeno v re
monte. Ta tren u tek  je  iluzorno 
govoriti o stro jegradnji, k a jti 
za to nim am o pogojev. Osnova 
je kadrovski problem . Pri s tro 
jeg radn ji je  še enikrat več kon
tro ln ih  funkcij ko t pri ostali 
proizvodnji. V tem  je  torej k a 
drovski problem , k er take g ru 
pe nimamo. Po drugi strani pa 
ne znamo vnovčiti s tro jev  — 
projektov, ki so nam  stekli. P ri 
tem  imamo polno blokad in 
ovir.

Maček: Slišali smo eno p lat 
m edalje. Iz dosedanje debate se 
vidi, da se znam o spuščati v po
drobnosti, ne uspem o pa stvari 
pogledati v  globalu. Ko smo 
sprejem ali p re tek li srednjeročni 
plan, smo določili tud i p rio rite 
te. Sedaj pa poglejmo, ali smo 
dosegli načrtovano  p re s tru k tu 
riran je . O cenjujem , da smo p re
veliki »ziheraši«, da bi se za 
kaj dokončno odločili in  to tud i 
izvedli, zato hodim o po dveh t i 
rih, k a r zah teva veliko energije 
in  časa. To rezu ltira  tud i v fi
nančnem  rezu lta tu  Verige. Če
pimo v  povprečju, k a r negira 
vsako m otivacijo  za bistvene 
sprem em be. Z atika se nam  v 
kom pletnem  poslovanju, saj 
im am  občutek, da se vrtim o v 
začaranem  krogu, k e r  ne n a j
demo podlag za ekonom ske od
ločitve. N im am o nikakršn ih  
podlag za racionalno obnašanje.

Uredništvo: Poskusimo ven
darle ugotoviti, kje so blokade, 
ali so sistemske; zakaj mnogih 
stvari ne spravimo v  življenje?

Bizjak: N ajprej nim am o
izkušenj. 2 e  p ro jek t na pap irju  
je pom anjkljiv , potlej je še po- 
m ankljivo  izdelano. Tisti, ki 
to  dela, n im a izkušenj, da bi 
naprav il tisto, k a r  je  sprojekti- 
rano in dela m alo po svoje. Ko 
ta k a  naprava  pride v proizvod-
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njo, ne steče takoj. N am esto da 
bi jo  usposobili, jo  prepeljem o 
■med staro šalo.

Žemva: V elik del problem ov 
nastane v  V zdrževanju, k je r ni 
dveh važnih funkcij: priprave 
proizvodnje in  kontrole. Ce da
nes vzdrževalci delajo neko na
pravo  od začetka do konca, se 
vse m orebitne napake med de
lom skrijejo , ko pa nap rava  ne 
deluje, se te  napake iščejo. Na
vadno vzdrževalci dvignejo ro
ke in  zatrju je jo , da so delo do
bro opravili. N aročniku n ap ra 
vo vsilijo, ne glede ali bo funk 
cionirala ali ne, ta  pa jo upo
rab lja , če tako j dela, sicer jo 
potisnejo v kot.

Bizjak: Pogosto so tehnolo
ške osnove novih  stro jev  slabo 
prip rav ljene . D ostik ra t tu d i na
m en in naloge niso dovolj opre
deljene in  pričakujem o nekaj 
drugega, k a r  dobimo.

Šmit: V ečina problem ov je 
bila že tu k a j nakazana. Avto
m atizacija je  skrom na, ob tem 
pa tudi delavcev v Kovačnici 
m anjka. Tudi kva lite ta  naprav, 
ki jih  im am o, je  nizka, ob tem 
da sploh nim am o in  še dolgo ne 
bomo im eli k ad ra  za popravilo 
teh  naprav.

Uredništvo: Strojegradnja
je presplošen pojem. Kakšna 
področja strojegradnje pridejo 
pri nas v  poštev?

Melink; To je  s tvar odločit
ve in  ne filozofiranja. Na tu jih  
vzorih vidimo, da so se proiz
vajalci s tro jev  razvili iz proiz
vajalcev  določenih izdelkov — 
razvili so stro je, ki so jih  po
trebovali v  svoji proizvodnji.

Žemva: Osnova so delavci, 
ki so pri svojem  delu spoznani 
s stroji. Ni pa to  dovolj, k e r  jih  
je  potrebno organizirati, ured i
ti p rip ravo  proizvodnje in  seve
da kontrole.

Uredništvo: č e  se delno po
vrnemo na samo avtomatizaci
jo, poskusite pokomentirati na
vedbo vodje Sidrnih verig Ul
čarja na enem od kolegijev, da 
se na Schlatterju že nekaj let 
v smislu avtomatizacije ni ni
česar premaknilo.

Melink: Naš m lin  m elje po
časi. Že p red  leti smo narisali, 
kako  bi av tom atizirali, toda  za
deve še do danes niso rešene. 
Bolje je  rešena  le ekologija. Av
tom atska  pa le ta  je  prostorski 
problem , kom pleten  transpo rt 
je  narisan , p ri nakupu  stro ja  za 
obrezovanje je  bilo preveč od
porov in  kom plikacij. Potrebno 
'bo dvigniti »ringelšpil« itd, 
S k ra tka , v  tu jin i delata  na ta 
kem  stro ju  dva človeka, pro- 
dupcije pa je  za 50'—60 odst. 
več.

Uredništvo: Očitno ves čas 
radi plačuiemo umazanijo. Dru
gi so izboljšali pogoje dela, čs 
ni bilo delavcev za taka dela.

Melink: D odaten vzrok pri 
S ch la tte rju  je  tud i v  tem , da 
ves čas n iham o m ed odločitva
m i ali bi s id rne  verige še delali 
ali ne. Za zam enjavo bi m orali 
im eti ekv ivalen ten  proizvod. 
Bilo bi jih  problem  opustiti tu 
di že zato, k e r smo edini proiz

vajalec teh  verig pri nas. Na 
d rug i stran i pa je  to izdelek z 
re la tivno  veliko m ateria la  in 
m alo vloženega dela.

Uredništvo: S kadrovskega 
stališča je TIO bolj simpatičen 
za naše okolje in s tega stališča 
tudi bolj perspektiven. Kaj m i
slimo narediti na tem?

Melink : TIO ima ustrezno 
proizvodnjo za okolje im v  skla
du z družbenim i cilji, k i so v 
av tom atizaciji proizvodnih p ro 
cesov. Razveseljivo je, da je 
TIO po finančnem  uspehu  se
daj na drugem  m estu? J e  pa 
veliko barikad  p ri njegovem  
razvoju , v uvozu oprem e, tud i 
v  m enta lite ti ljud i itd. Težava 
je  v  tem, da im am o h k ra ti star 
in  nov proizvodni program , di
m enzije izdelkov se v  svetu  
zm anjšujejo, a so z isto zmog
ljivostjo, mi pa v  tem  zaostaja
mo. N adalje je  slaba povezava 
m ed projektivo  in  operativo. To 
bo nu jno  treb a  rešiti.

Uredništvo: Že v uvodniku 
je rečeno, kako se obnašamo do 
računalništva. Tam izrečene tr
ditve naj bodo osnova za vaše 
komentiranje tega vprašanja.

M aček: Na področju p rim ar
n ih  podatkov, ki nam  omogoča
jo ugotoviti poslovni rezu lta t, 
nism o naredili nobenih b istve
n ih  sprem em b. S troškovno 
knjigovodstvo je  popolnom a 
zanem arjeno. Tako nim am o no
bene ustrezne slike in  podlage 
za ekonom ske odločitve. Na po
dročju  računalniške obdelave 
zna ti m oram o, da nism o spo
sobni za AO in  ne m orem o na- 
im am o problem e s kadri. P ri
red iti prem ikov. Tisto m alo ka
drov, ki se ukvarja jo  s tem , je 
še prem alo za tekoče potrebe, 
ka j šele, da bi delali na  drugač
n ih  pristopih. D ogaja se nam, 
da se zakoni sprem injajo  in iz 
sprem em b zakonov se po jav lja  
drugačen  način, ki ga je  težko 
ali nemogoče vgrad iti v  obsto
ječi sistem. N ajprej bi m orali 
o jačati kadre, tako pri sam em  
organ iza to rju  poslovanja, tam  
sm o zelo zatajili, delo se o p rav 
lja  samo še ru tinsko , p rvo tne 
rešitve  v organizacijsk ih  p red 
p isih  so zastarele in  n eu p o rab 
ne. Tisti, ki bi m oral to  pozna
ti, sprašu je  tiste, ki delajo na 
tem . Skupino p ro g ram erjev  bi 
bilo treb a  ojačati za tekoče 
vzdrževanje program ov. To je  
delo treh , š tir ih  ali celo petih  
let. Ce se na tem  področju  kaj 
nared i, m oram o računati na to, 
da je  ta  k ad er na jp re j treb a  se
znaniti z organizacijo in  s sa
m im  načinom . Če hočeš kaj 
sprem eniti, m oraš n a jp re j spo
zna ti obstoječe.

Bizjak: V le tu  1976 smo za
čeli z računalniško obdelavo, 
v en d ar nismo prišli daleč. Ne 
dobiš podatkov, ki te  zanim ajo. 
Po trebno  je tekoče poznati npr. 
stroške  v  vsak i fazi obdelave, 
sicer se na stroške ne m ore  več 
vplivati.

Uredništvo: Če mi ne znamo 
zaiemati podatkov, je to prob
lem v metodologiji, ne v  samem  
računalništvu.

Maček; D ejansko je  situaci
ja  taka, da vsak k o ris tn ik  te h  
podatkov  gasi požare n a  svojih  
področjih . K ako im am o samo

razbite obdelave : stroškovno
knjigovodstvo na  Asoota, os
novna sredstva na Ravnah, 
glavno knjigo na Philipsu, OD 
na RIZ. To je  odraz  nevskla- 
jene politike v DO. V finanč
nem sektorju  pa m orajo stvari 
teči, m oram o ugotoviti poslovni 
rezultat. E n k ra t se bo vse sesu
lo in  bomo k a r naenkrat, t r e 
nutno, v veliki dilemi. Znašli 
se bomo v situaciji, ko bo v 
enem  ted n u  tre b a  zam enjati 
stroje.

Uredništvo: Ni samo pro
blem računalniške opremljeno
sti, ampak tudi v  uporabnikih. 
Naša generacija nima pravega 
pojma o njem. Računalnik tudi 
ne prenese nobenih improviza
cij in površnosti.

Maček: Ravno to pa je  pri 
nas najbolj p riljubljeno.

Uredništvo: Od računalnika 
morda pričakujemo prehitro fi
nančne efekte, ki pa jih direkt
no ni.

Bizjak: V stro jn iškem  vest
niku je opisan  prim er neke 
am eriške tovarne, k je r se p ro 
izvodni proces vodi računaln i
ško. P otrebujem o 2— 3 ure za 
konstrukcijo  in  pripravo  proiz
vodnje, p ri n a s  pa  to tra ja  n a j
m anj 3 mesece. V tem  pa je de
nar.

Po 571. členu ZZD, 2. alinea, 
je  poslovodni organ  v  m ejah  
svojih pravic in  dolžnosti odgo
voren za vestno oprav ljan je  
svojih funkcij, za poslovne re
zultate OZD, k ak o r tud i za or
ganiziranje in  usk la jevan je  de
lovnega procesa v organizaciji. 
520. člen ZZD, točka 2, pa do
loča, da so ind iv idualn i poslo
vodni o rgan  tem eljne organiza
cije oziroma predsednik  in  čla
ni kolegijskega poislovodnega 
organa ali sam o eden njegov 
član lahko razreši še pred  p re
tekom  časa, za katerega so bili 
im enovani (po 538. členu ZZD 
velja to tu d i za poslovodni or
gan delovne organizacije, po 
545. členu ZZD pa tud i za vod
jo delovne skupnosti), če delav
ski svet ugotovi, da delo, ki jim  
je  bilo poverjeno, presega n ji
hove sposobnosti in  da to neu
godno vp liva na opravljanje 
poslovodne funkcije, op rav lja 
nje poslov, poslovne rezu lta te  
in odnose v  OZD.

Na p rv i pogled je  odgovor
nost poslovodnega o rgana za 
poslovne rezu lta te  ozd urejena. 
Ko pa določbe ZZD podrobne
je proučim o, vidimo, da je  od
govornost nejasno in  le deloma 
u re jena  in  da bo treb a  ob pred
videnih sp rem em bah  in  dopol
n itvah  ZZD to odgovornost jas
neje in  bolj precizno določiti.

O m ejitev odgovornosti po
slovodnega o rgana za poslovne 
rezu lta te  OZD je  nakazana že v 
571. členu ZZD — ko ta  člen 
om eji to  odgovornost na »meje 
njegovih p rav ic  in  dolžnosti«. 
Bo 515. členu ZZD, tre tja  ali
nea, poslovodni organ TOZD v 
m ejah  delovnega področja, ki 
ga določata zakon in  sta tu t 
TOZD, sam ostojno odloča o vo-

Maček: Sedanje m etode so 
p rilagojene ugo tav ljan ju  po
slovnega rezultata, stroškovno 
pa smo zanem arjeni. Ne u k v a r
jam o se z ugotavljanjem  aiku- 
m ulativnosti proizvodov, k a r  bi 
bilo  v p rid  kom ercialni politiki 
in  seveda tud i vsej delovni or
ganizaciji. Res pa je, da neka
te ri ne znajo b ra ti še tis tih  po
ročil, k i že obstajajo.

Uredništvo: Nikoli ne vemo, 
kaj pravzaprav početi z vijačno 
proizvodnjo.

Bizjak: Tudi pri škopcih smo 
rekli, da jih  ne bomo delali od 
določene dim enzije naprej. Če 
bi im eli pravočasno podatek  o

d en ju  zadev tem eljne organiza
cije, o izvajan ju  posam eznih 
nalog ali op rav ljan ju  zadev te r  
o o rgan iz iran ju  in  usk la jevan ju  
delovnega procesa. Torej je  po
slovni organ  operativni vodja 
poslovanja in  organizator te r  
usk lajevalec delovnega procesa; 
ne odloča pa o poslovnih odlo
čitvah, k i najbolj vplivajo na 
poslovne rezultate.

Po 514. členu ZZD im a in 
d iv idualn i poslovodni organ 
ozirom a predsednik kolegijske
ga  poslovodnega o rgana TOZD 
pravico in  dolžnost sodelovati v 
delavskem  svetu TOZD brez 
pravice odločanja. Dolžna sta 
tu d i opozoriti n a  nesm otrne od
ločitve in  druge akte, dati m ne
n je  delavskem u svetu o  odločit
vi o poslih in  sredstv ih  d ružbe
ne  reprodukcije, če se ta  odlo
čitev  ne nanaša na predlog po
slovodnega organa. Ne m oreta 
pa nesm otrn ih  poslovnih in  in
vesticijsk ih  odločitev zadržati; 
le po 569. členu ZZD, če sp re j
m e delavski svet m im o svojih 
pooblastil k ljub  opozorilu po
slovodnega organa, izvršilnega 
organa, organa sam oupravne 
delavske kontrole, družbenega 
p ravobran ilca  sam oupravi jan j a, 
službe družbenega knjigovod
stva, inšpekcijskega o rgana ali 
drugega pristo jnega organa 
sklep, s ka terim  se prizadene 
škoda OZD, m ora poslovodni 
o rg an  zadržati njegovo izvrši
tev  in  začeti postopek p red  so
diščem  združenega dela.

Iz vseh teh  določb sledi, da 
so ind iv idualn i poslovodni or
gan  in  člani kolegijskega poslo
vodnega organa le poslovni sve
tovalci in  čuvarji zakonitosti. 
O dgovarjajo  po ZZD to re j le za 
to svojo vlogo, ne pa za ne-

stroških, bi se mogoče znali ori
en tira ti. H krati je  gotovo treba 
upoštevati še kom ercialne vidi
ke problema.

Maček: Zm otno je  prepriča
nje, da se nam  računaln ik  ne 
bo splačal. To bo dobra osnova 
za poslovno odločanje, inform a
cije bodo hitre jše , p ri razpra
vah bi se lahko opirali na ažur
ne podatke. Ni tud i nepom em b
no, da na ta  način  ni potrebno 
toliko ru tinskega dela v delov
ni skupnosti, k ar je  tud i glavni 
p redm et današnje okrogle mize. 
Bojim pa se, da je  s tv a r ponov
no prepozna. AO je  v  p lanih po
novno zanem arjena.

sm otrne poslovne odločitve in 
slabe rezu lta te  OZD, razen če 
so ti posledica njihove nespo
sobnosti ali nem arnosti, da bi 
pravočasno dali delavskem u 
svetu ustrezno strokovno m ne
nje ali predlog. V sekakor de
lavski svet v  sm islu 545. člena 
ZZD ne bo zah teval predčasne 
razrešitve poslovodnega organa, 
če ni upošteval njegovega pred
loga ali m nen ja  in  so bili zaradi 
tega poslovni rezu lta ti neugod
ni.

Funkcije  in  odgovornosti 
poslovodnih organov se nanaša
jo na  vodenje poslovanja, po
slovne rezu lta te  in  na poslovne 
odločitve tis tih  OZD, v  katerih  
opravljajo  poslovodno funkci
jo. K er o večini poslovnih odlo
čitev odločajo v  TOZD, je vloga 
in  odgovornost poslovodnega 
organa delovne organizacije ne
določena. Po 535. členu ZZD in
dividualni poslovodni organ  
ozirom a predsedn ik  kolegijske
ga poslovodnega organa delov
ne organizacije im a ta  vloga ču
v arja  zakonitosti, po 534. členu 
ZZD pa poslovodni organ de
lovne organizacije  koordinira 
delo poslovodnih organov te 
m eljn ih  organizacij v sestavu 
delovne organizacije v okviru  
zadev, ki se op rav lja jo  v delov
ni organizaciji, v  skladu s po
oblastili, k i so jih  tem eljne o r
ganizacije v  n jen i sestavi dolo
čile s sam oupravnim  sporazu
mom o združitvi.

V skladu s pričakovano več
jo vlogo delovnih organizacij bo 
tre b a  jasneje  u red iti vlogo po
slovodnega o rgana in  njegovo 
odgovornost za poslovne odlo
čitve in za rezu lta te  v vseh 
OZD, zlasti pa v  delovni orga
nizaciji. dr. M itja  Kam ušič

Odgovornost poslovodnega organa za 
poslovne rezultate OZD



Inovacije v Verigi
V tre tjem  trisem ečju  leta ’85 

je  služba  za inovacije  p re je la  
naslednje predloge (ideje) :

1. P red log  št. 20/85, inž. 
Hanžič D arko iz  SK K : Ideja — 
klešče z nastavnim  vijakom  za 
vstavljianje m ostičkov v sid rne  
verige.

2. P redlog št.. 21/85, inž. 
Hanžič D arko iz  SKK: Ideja — 
izboljšanje rezalne sposobnosti 
svedrov is popuščanjem  z vročo 
paro p ri 560 °C.

3. P redlog št. 22/85, Brenoe 
Janez iz O rodjarne in D obnikar 
M arjan  iz D SSS: Nov način iz 
delave k riv u lj (42—54 in 42 do 
49) na  rezkailnem stro ju  ALG- 
100.

4. P redlog št. 23/65, K naf- 
lič F ran c  in  Čam ažar M arjan, 
oba iz V erigarne: O rodje za 
stro jno  izdelavo prenašalca čle
na n ap e tih  upogibalnih strojih , 
kako r tu d i cenejša izdelava te 
ga p renašalca.

5. P redlog št. 24/85, K rivec 
M ilan iz S id rn ih  verig : Nov po
stopek p ri izdelavi verig za ele- 
vaitorje (kalibriranje).

6. P redlog št. 25/85, inž. La
puh Ja n e z  iz tozda TIO: K on
strukc ija  m ontažnega orodja za 
suho sestav ljan je  X m anšet pri 
razvodnifcih PRA 0552 in  1552 
(pozneje tud i za 0852)

V om enjenem  obdobju  je  
strokovna kom isija  za obravna
vanje inovacijsk ih  predlogov 
p rip rav ila  nasledn je  predloge 
za delovna razm erja  po tozdih :

1. seja — 22. 8.1985
1. Predlog št. 32/83. Kom isi

ja pred laga, da se izplača po
sebno nadom estilo za prvo leto 
koriščenja predloga in  nagrada 
za izdelavo načrtov.

2. Predlog št. 24/84. Kom isi
ja pred laga, d a  se predlog ko t

inovacije zavrne in  se predlog 
sm atra  ko t vestno oprav ljan je  
dogovorjenih nalog.

3. Predlog št. 10/85. K om isi
ja  predlaga, da se čim prej na
roči potrebno orodje, po redni 
rab i predloga se bo izdelal iz
račun p rih ran k a  iz PN.

4. Predlog št. 8/85. K om isija 
predlaga, da se izplača posebno 
nadom estilo za koriščenje pred
loga.

5. Predlog št. 38/84. Kom isi
ja  predlaga, da se predlog zavr
ne, ker ni zan im anja kupcev za 
nov izdelek.

6. Predlog št. 20/85. Komisi
ja  predlaga, da se pred log  zavr
ne, ker je  dosedanji način  reše
vanja problem a v proizvodnji 
zadovoljiv.

2. seja — 5. 9. 1985
K om isija predlaga, da se iz

plača enkratno  posebno n ado
m estilo za n asledn je  predloge:

1. Predlog št. 36/84
2. Predlog št. 37/84
3. Predlog št. 41/84
4. Predlog št. 2/85
5. Predlog št. 3/85
6. Predlog št. 12/85
7. Predlog št. 13/85

8. Predlog št. 9/85. Kom isija 
predlaga, da se č im prej izdelajo 
načrti pred loga in  nato  se naj 
izvrši preizkus predloga, n ak ar 
bo sestav ljen  predlog za PN.

Kom isije za delovna razm er
ja po tozdih so dokončno odlo
čale o nasledn jih  pred log ih :

1. Kovačnica
1.1 Predlog št. 20/84. Kom i

sija je  zadolžila vodstvo tozda, 
da naroči orodje po predlogu in 
izvrši preizkus p red loga (pred
lagatelj je  um aknil predlog dne
9. 8. 1985).

2. Vijakarna
2.1 Predlog št. 15/84, Koci

per S tefan  iz  V ija k a m e : Žica 
za stiskanje  kovic CZ D 3,2 X  
4,5 z luknjo.

K om isija je  sprejela  sklep o 
izplačHu enkra tnega  posebnega 
nadom estila v višini 12.500 din.

2.2 Predlog št. 5/85, Dežman 
Franc iz  V ijakam e in Frelih  
F ranc iz O rod jarne: U poraba 
starih  jek len ih  vložkov od križ
nih g lavačev za izdelavo glava
čev za vgrezno glavo. K om isija 
je odobrila izplačilo enkratnega 
posebnega nadom estila v  višini 
13.778 din vsakem u, skupaj 
27.556 din.

3. Sidrne verige
3.1 Predlog št. 20/85, inž. 

Hanžič D arko  iz SKK: Klešče z 
nastavnim  vijakom  za v stav lja 
nje m ostičkov v  sid rne  verige. 
K om isija je  sklenila, da se 
predlog zavrne, ker sedanji n a 
čin v stav ljan ja  m ostičkov ob 
prim ern i pazljivosti, odgovarja 
postavljeni zahtevi.

4. Vzdrževanje
4.1 Predlog št. 40/84, Jan ša  

Jože iz V zdrževanja: B rušenje 
vodil n a  stružnicah TES 3 v 
V zdrževanju. K om isija je  odo
brila izplačilo enkratnega po
sebnega nadom estila v  višini
30.000 din.

SAMOZVANEMU 
POROČEVALCU 
RADIA TRIGLAV

Ko že v iharjev  sled ugaša, 
ko pom ineva  moč strasti, 
trig lavski kom enta tor se oglaša, 
prek rad ijsk ih  valov nam

zagrozi :

»Ti, ti Veriga  — grda si
hudoba,

mar res ne veš, kaj si storila, 
je v  tvo jih  nedrih  ta ka  zloba, 
da dober glas za vedno si

zgubila?

Je vodstvo  tvo je  fu j  in je j, 
le kdaj ga kaniš zam enjati?
Ce tega ne storiš — le glej, 
utegneš pod »prisilno« stati.
Pa n i tvo j zadnji greh edini. 
Se v tika š  levo, desno in  počez, 
se grehi tvo ji štejejo  <v m nožin i, 
je tu d i nam e eden vm es!«

O prosti, dragi Jošt, zam eri, 
k i s k r itiko  smo nate jo dobili, 

a kakor vsi, bili smo v  dobri
veri,

da vse sm o v redu, prav storili.

Nasedli znan i smo utvari, 
da več denarja vsakogar

pokvari.
Zato m o j Jošt le dalje piši, 
saj tv o jih  poročil nihče ne bere, 
nihče ne bere in nihče ne sliši, 
kako se koža kom u odere.

R azum em , ka j pom eni ti denar, 
da zan j pripravljen  mnogo si

storiti,
saj vem , da ta  ti je  vladar, 
ki n i težko  se zan j ti prik lon iti.

Le piši še naprej uspešno.
Saj n i nič važno, ka j se piše, 
čas vse neum nosti zabriše, 

naj to bo resno ali sm ešno
V est

4.2 Predlog št. 7/85, Čop J a 
nez in  D em šar A nton iz Vzdr
ževanja: Izboljšava na sklopki 
v iličarjev  1,5 t in 2,5 t. Komisija 
je  odobrila vsakem u od pred
lagateljev  7.500 din  kot en k ra t
no posebno nadom estilo, skupaj
15.000 din.

5. Orodjarna
5.1 Predlog št. 8/85, Kornuha 

B rane iz O rodjarne: Izboljšava 
pri obdelavi glavačev na brusil
nem  stroju.

Ob zaključku letnega re
m onta konverterske jek la rn e  v 
Železarni Sm ederevo, ki se je 
začel 15. 10. 1985 in  zaključil 19. 
10.1985, je  p redstavn ik  Železar
ne zahteval, da jih  obiščem. Mi
ša Vrzič — predstavn ik  Žele
zarne je  povedal, da je  z bo
jaznijo in  velikim  osebnim  rizi- 
kom  m oral začeti rem ont brez 
naših  verig in  se m i zahvalil 
za našo lažno pomoč. P ri tem 
me je  vprašal, ka j bi Železarna 
Sm ederevo kot naš kupec mo
ra la  še storiti, da bi naročeno 
blago dobili pravočaisno, saj so 
naše pogoje izpred š tir ih  let, da 
posredujejo  letne specifikacije 
najm anj 6 meseoev pred prvo 
dobavo, v vsem izpolnili.

K er nisem mogel dati odgo
vora tem u pom em bnem u kup
cu, prosiim, da mi vi pom agate, 
ob tem  pa vas le spom nim , ka
ko je kupec blago naročil in 
kako je  Veriga naročilo reali
zirala :

22.12. 1984 sem obiskal Že
lezarno Sm ederevo, k je r sem 
dobil specifikacijo za brem en
ske verige, priveznice in opre
mo v  vrednosti 40 m ilijonov no
vih  dinarjev. Specifikacije in 
opozorila, d a  do zam ude p ri do
bavah ne sme p riti, sem takoj 
poslal v  Verigo. K om erciala je 
odgovorila, da bodo brem enske 
verige poslane v  Železarno do 
30. 3. 1985.

K er sem poznal verigarsko 
prakso, da pisne p o trd itve  in 
roki niso zanesljivi, sem pisno 
in  osebno večkra t opozoril, da 
se rok nevarno p rib ližu je  in da 
do zaostanka ne sirne p riti v no
benem  prim eru. Toda vsa m oja 
opozorila očitno v  V erigi niko
g a r ne zanim ajo, n iti se nihče 
ne tru d i za n jih  reševanje. P ra 
ksa je spet pokazala našo p ra 
vo »barvo«, saj je  naš po trjen i 
rok  dobave m im i, brem enske 
verige ne le da niso bile gotove

Kom isija je  odobrila izplači
lo 3.000 din kot enkratno  po
sebno nadom estilo.

Na koncu m ojega zadnjega 
poročila se je  vrinila napaka 
p ri po im enovanju  novega čla
na strokovne kom isije: p rav il
no se m ora  glasiti, da je  tov. 
F ranc Vovk, predsednik kom er
cialne službe, novi član stro
kovne kom isije za obravnava
nje inovacij.

30. 4. 1985, pač pa v tem  času 
zanje n iti n i bilo m ateriala.

K upca sm o obvestili o teža
vah  z reprocmaterialom ko t o 
vzroku zakasnitve. Železarna je 
bila po trpežljiva vse do 26.7. 
1985, ko so m e poklicali, da jim  
končno povem  rok dejanske 
dobave. P red  obiskom  sem  se 
pogovoril s F rancijem  Vovkom, 
Jožetom  P rešernom  in Vinkom 
M arzidovškom , ki so po dogo
voru  s SPIK -om  obljubah, da 
bodo verige gotove do 1. 10. ’85. 
O tem  sem obvestil kupca, ki je 
ne glede na to, da delajo z iz
trošenim i verigam i, nov dobav
n i rok sprejel.

Ko se je  prib ližal novo po
stav ljen i dobavni rok, sem v 
Verigi ponovno imterviniral in 
vas obvestil, da se rem ont zač
ne 15. 10. 1985. Nam esto da bi 
bile verige narejene, so mi ko
m ercialisti povedali, da za ve
rige še ni p rip rav ljen e  žice te r  
da bodo verige gotove v no
vem bru.

P redstavn ik  Železarne me 
je  nu jno  klical in  zahteval od
govor, kdaj bodo verige goto
ve, saj se je  rem ont že začel.

V tak i situaciji nisem mogel 
na jti razloga za opravičilo. 
Kupca sem prosil, da vzame za 
zam enon brem enske verige 
druge dim ezije. K er pač ni im el 
izhoda, je  tud i v  to privolil, le 
da bodo verige poslane v Sme
derevo do 14. 10. 1985. Ne bom 
vas u tru ja l s tem , kaj je  bilo 
potlej : rem ont je  bil gotov 19. 
oktobra, naše verige pa so p r i
spele v Sm ederevo 21.10.

V novem bru  m oram  v Žele
zarno Sm ederevo gle^e soecifi- 
kacij za drugo leto. Prosim  vas, 
da mi sporočite, kako naj p ri
stopim  h  kupcu  in kaj m ora ta  
kupec storiti, da bi dobil naro 
čeno blago v  rokih, ki smo jih  
mi postavili?

M ilomir Đ urić

Albin Lampe

Iz dnevnika našega komercialnega predstavnika —  
ali kako sedaj priti h kupcu in kaj mu reči?

Potno poročilo:



Poslovni rezultati v obdobju 
januar—september 1985

V rezu lta tih  poslovanja de
vetm esečnega obdobja se od ra
žajo zaostrene gospodarske raz
m ere ko t posledica stabilizacij
skih g ibanj. N adaljevala so se 
inflacijska gibanja, k a r je  zla
sti vplivalo na porast vseh vrist 
Stroškov. K ljub  tem u so po
slovni rezu lta ti dokaj ugodni, 
celo boljši od naših pričako
vanj .

Celotni prihodek je  porastel 
90 odst. v  p rim erjav i z istim  
obdobjem  preteklega leta. Po
rab ljena  sredstva so večja 82 
odst. in  dohodek 113 odst. Iz te 
ga sledi tu d i ugodnejša delitev 
čistega dohodka, ki je  večji 111 
odst. Za osebne dohodke smo 
nam enili 93 odst. več, za stano
vanjsk i prispevek 104 odst. več, 
za sk lad  skupne porabe je  po
večanje k a r  307 odst. Povečala 
se je  tu d i stopnja akum ulacije, 
saj smo za poslovni Sklad raz
delili 144 odst. več in za rezerv
ni sk lad  59 odst. več sredstev 
kot lani. Izgube ne izkazuje no 
bena tem eljna  organizacija. S 
tak im i rezu lta ti smo v znatni 
m eri presegli tud i p lan irane ci
lje.

Če bi pregledali poslovne re
zu lta te  po mesecih, bi opazili 
nazadovanje  v  ju liju  in avgu
stu, ko smo dosegli veliko p re 
m ajhen  obseg prodaje, da b,i z 
njim  pokrili vse nastale s tro 
ške. Šele v septem bru so se raz
m ere uredile , saj smo z reko rd 
no velikostjo  realizacije uspeli 
izboljšati stanje. To velja v 
glavnem  za vse tem eljne o rga
nizacije. Na oblikovanje celot
nega p rihodka je v veliki m eri 
vplivalo stan je  te r ja tev  do tu j i
ne. V p rim erjav i s polletjem  so 
se nezavarovane te rja tv e  do 
inozem skih kupcev znižale, saj 
smo uspeli p ridobiti zavarova
nje v  obliki garancij in zavaro
valnih  polic. P a tudi v absoiut- 
nem znesku so bile te rja tv e  do 
tu jin e  n ižje kot na začetku leta.

N a poslovni rezu ltat v b ist
veni m eri vpliva stan je  zalog. 
Tu se ne m orem o ravno pohva
liti, saj so zaloge v neprestanem  
porastu . P ri zalogah surovin in 
m ateria la  je stanje enako kot 
na začetku  lenta. P ri tem  so se 
su rov ine  k o t najvažnejša po
stavka celo znižale.

O stale v rste  pomožnih m a
te ria lov  in  rezervnih  delov pa 
so v  porastu . V največji m eri so 
porasitle zaloge nedovršene p ro 
izvodnje, ki so k ar enk ra t več
je po v rednosti kot na začetku 
leta. T udi v septem bru so se za
loge nedovršene proizvodnje še 
nada lje  povečale, predvsem  v 
V ijakarn i, V erigam i in S id r
nih verigah. V vrednosti teh  
zalog se odraža ra s t stroškov 
proizvodnje, pa tud i počasno 
zak ljučevanje  delovnih nalogov. 
O bičajno se nalogi in tenzivneje  
zak ljuču je jo  konec leta, s tem  
pa se strošk i proizvodnje in 
gotovih izdelkov v zadnjem  m e
secu m očno povečajo. Povečale 
so se tu d i zaloge polizdelkov, v 
sep tem bru  največ v V erigam i 
in K ovačnici. Zaloge gotovih iz
delkov so se spričo velike rea li
zacije v  sep tem bru  znižale, a  so 
še vedno 11 odst. večje ko t na

začetku leta. Na sploh pa  se je 
vezava sredstev v  zalogah znat
no povečala, kar pokrivam o iz
ključno s kratkoročnim i viri 
sredstev, to  je s k red iti in  izda
nim i m enicam i, k a r  bistveno 
vpliva na povečanje stroškov 
obresti.

Na področju delitve smo se 
v glavnem  držali rasolucijsikih 
usm eritev. Glede na ra s t p ri
m erljivega dohodka smo izpla
čali osebne dohoidke v  dovolje
ni višini, fo rm irali pa smo ne
kaj več sklada skupne porabe. 
K tak i odločitvi nas je  u sm erja
lo dejstvo, da bomo v  1.1986 
kupili 15 stanovanj v novi so
seski C enter v Lescah, za to  pa 
bomo pri delitvi po zaključnem  
računu m orali nam en iti preko 
50 m ilijonov din. Poleg tega že
limo tudi realno povečati regre
siran je  dopusta, seveda p a  je 
realizacija naših želja odvisna 
od ustvarjenega dohodka.

Letos smo k lju b  občasni k ri
zi p ri zago tav ljan ju  tekoče li
kvidnosti uspeli že v devetih 
m esecih realiz irati 79 odstotkov 
predvidenih  investicijiskih na
ložb. P retežni del p redstav lja  
naikup oprem e iz program a 
energetike v  TOZD S idrne ve
rige. V septem bru smo imeli ve
like težave pri zago tav ljan ju  li
kvidnosti zaradi p rem ajhnega 
obsega prodaje v po lle tn ih  me
secih. Zato smo ustav ili vsa pla
čila v zvezi z investicijam i, kar 
je povzročilo zastoj p ri realiza
ciji p redvidenih  g radben ih  del.

S tan je  se je  izboljšalo šele 
v ok tobru  in tako  smo uspeli 
nadom estiti zam ujeno, k e r so 
bile tud i vrem enske razm ere 
dokaj ugodne. Tako gradim o 
zdaj nadom estni ob jek t za am
bulanto, trafo  postajo, sistem 
industrijske  vode te r  skladišče 
am oniaka in plina. Vsaj groba 
gradbena dela naj bi bila 
oprav ljena še pred  zimo.

Pri obračunu  am ortizacije 
smo upoštevali v  devetih  m ese
cih le predpisane stopnje, k ar 
pa je  spričo dosežene stoonje 
inflacije občutno prem alo. Že v 
okviru SOZD Slovenske žele
zarne smo se dom enili, da re
valoriziram o am ortizacijo  na 
realno raven, ki bo zagotavlja
la norm alno obnovo osnovnih 
sredstev  in  to od 1. 6. 1985 da
lje. Tega dogovora polovica DO 
v SŽ ni realizirala. V zadnjem  
k v arta lu  bomo skušali zam enja
vo nadom estiti in  bornio obraču
nali večjo am ortizacijo . Tudi 
resolucija za p rihodn je  leto go
vori o tem , naj am ortizacijska 
sredstva rastejo  h itre je  ko t ce
lotni prihodek in  dohodek. Če 
nam  bodo razm ere do kon
ca leta dopuščale obračuna
ti višjo am ortizacijo, bomo lah
ko že letos rea liz ira li del inve
sticijskega p rogram a za prihod- 
n ie  leto, zlasti naikup nekaterih  
večjih strojev.

Na področju  k ratkoročnega 
financ iran ja  je stan je  k red itov  
sicer m anjše kot na  začetku le
ta, večji pa je  obseg izdanih  
menic. K ratkoročne k red ite  ko
ristim o v  bankah  v  obliki k re 
ditov za izvoz, ki so še re la tiv 

no poceni v p rim erjav i s sploš
no obrestno mero. Glede na  ob
seg tako prodaje dom a ko t v 
izvoz pa je  obseg kred itov  znat
no nižji ko t v p re jšn jih  obdob
jih. Tem eljne banke so sposob
ne v veliko m anjši m eri sprem 
ljati tekoče poslovanje. Občasno 
smo prisiljen i koristiti prem o
stitvene k red ite  In terne  banke, 
na pomoč pa nam  priskočijo tu 
di druge delovne organizacije, 
ki razpolagajo z viški denarn ih  
sredstev.

Na splošno pa ugotavljam o, 
da se finančna disciplina na po
dročju Jugoslavije  poslabšuje, 
saj se delež plačil z m enicam i 
povečuje. Še zlasti težko je  iz
te rja ti zaračunane m enične ob
resti. Vise več kupcev, zlasti t r 
govina, zahteva od nas boljše 
plačilne pogoje, to je daljši rok 
hrezoforestovanja ali nižje ob
restne m ere. Predelovalna in 
dustrija  im a pri teh  pogojih 
znatno slabši položaj kot orna 
m etalurgija , ki lahko postavlja  
ostrejše dobavne pogoje.

Na deviznem  področju so b i
li ves čas prisotni problem i v 
zvezi s pom anjkan jem  deviz. 
Delež deviz, ki nam  ostane po 
plačilu Obveznih združevanj, ne 
zadošča za k ritje  potreb  uvoza 
nujn ih  reiprom aterialov in re 
zervnih delov te r  za plačilo 
anuitet. Zato m oram o stalno 
kupovati devize na trgu , da 
pravočasno krijem o zapadle 
anuitete. To seveda negativno 
vpliva na  dohodkovno uspeš
nost. Tudi z izvozom do konca 
leta ne bomo uspeli zagotoviti 
vseh potrebn ih  deviz.

P red  nam i sta le še dva m e
seca do konca leta. P ra v  do re 
alizacije postavljenih  nalog za 
zadnji k v a rta l je  odvisno, k ak 
šen dohodek bornio dosegli p ri 
zaključnem  računu in  kako ga 
bomo delili. Vse preveč se u k 
varjam o s problem i delitve in 
prem alo s pogoji za ustvarjianje 
dohodka. P a  se bomo m orali 
soočiti tu d i s tem.

M arjana K ozam ernik

Odmev na uvodni 
članek
Čop Franca v 10. 
številki glasila 
Veriga

Že na začetku uvodnega 
članka je F ranc C-op dejal, da v 
V erigi že dolgo časa ne rečemo 
bobu bob. Ravno tako  je  ugo
tovil oziroma sklenil svoja »raz
m išljanja« s tem, da je skrajn i 
čas, da rečemo bobu bob.

Glede na  obsežnost članka 
(pol strani) tud i F rac  Cop ni us
pel reči bobu bob. K ajti n iti na 
koncu sestavka ne vemo, kdo so 
ti »dušebrižniki«, »potencialno 
odžagani«, ki so dobili črno pi
ko in  ne kdo so »tipalkarji« . 
L judje, ki niismo blizu v ira  in 
form acij pač ne vemo, kdo je 
»potencialno odžagan«, kdo »ti- 
palkar«, tako  da bi F ranc  Cop, 
če še nadalje  misli p isati slične 
članke, lahko napisal vsaj ime 
in  priim ek tis tih  oseb.

Mislimo, da ta  zahteva ni 
p re tirana , saj ne zahtevam o nič 
več kot F ranc Čop na začetku 
svojega uvodnega članka. Gle
de na to, da nje F ranc  Čop v 
svojem  članku podal ugotovi
tev  (citat) : »Stvari so prišle ta 
ko daleč, da že vsak stavek, ki 
ga nekdo pove, poskušam o 
»prevajati« , torej a  p riori ne 
verjam em o besedam, pač pa v 
n jih  iščemo nek drug pomen, 
tisto  pravo »resnico«, (konec ci
tata), bi pač lahko te j ugotovit
vi sledil že v tem  članku. K er 
m u to ni uspelo, bi bilo dobro, 
da to upošteva p ri nadaljn jem  
p isan ju  člankov. Če pa m u to 
slučajno ne bi uspelo, naj po
leg sestavka doda še slovar, ki 
pojasn ju je  šifre v  narekovajih  
in  v  besedah, ki pom enijo ne
kaj tretjega.

K. S. OO ZSMS V eriga Lesce

Pripis uredništva

Z ahvalju jeva se m ladinski 
organizaciji V erige za kritičen 
članek, ki je  za razliko od uvod
n ika  v  deseti številki dosti bolj 
konkreten , m-orda le z manjšo 
lepotno napako; ni navedeno, 
na  k ateri seji je  bil sprejet in  s 
kakšno večino glasov.

Lahko pa, da ga je hkra ti 
pisalo celotno članstvo, k a r bi 
bilo sploh razveseljivo, saj se 
m nenja posam eznikov ne spo
dobijo.

Prip is na j m ladinska organi
zacija jem lje za spodbudo k 
večjem u sodelovanju v časopi
su. To ne bi smeli jem ati za 
težko izvedljivo, saj je  dovolj 
zgledov kvalite tnega pisanja 
m ladine v Sloveniji. In  ne vi
diva razlogov, da bi bila veri- 
garska m ladina drugačna.

K onkretnejši odgovor na 
članek ni izključen.

UBOŽČEK
M ajhen, skuštran , 
sedi ob cesti 
in  opazuje mimoidoče.
Nihče se ne zm en i zanj, 
on le sedi in  tiho joče.
Kdo ga je  pustil tam?
Je mogoče prišel sam?
N i prišel sam, 
tu  so ga pustili!
Odgnali so ga, 
češ, da ne  uboga,
Ga bo kdo opazil?
M u ponudil hrano?
Ga vzel s seboj 
v  svoj top li dom?
Nihče ga ne opazi!
V si gredo m im o, 
ponosno, vztra jno .
On pa sedi tu  
in  tiho joče.
Ubogi, m ali, 
skuštran i kužek.

G reta M aček: iz zbirke  
IZ  SR C A

KOT BELE PTICE

K ot bele ptice so oblaki, 
k i po nebu  plavajo, 
kot uporne želje  so koraki, 
k i po lis tju  tavajo.

Breze — zlatolasa dekleta  
na jasah molče, 
hrast, sam otna  silhueta, 
veje  razteza  čez nje.

Tiho po goščah se plazi jesen, 
otožnost čez polja se zgrinja, 
dan m račen, meglen.

NEKAJ JE . . .

N ekaj je  v  teh  m odrih očeh, 
nekaj je  v  teh  toplih  dlaneh, 
k i segajo za živ ljen jem .
N ekaj je  v  teh  tih ih  nočeh, 
ko pod tvo jim  oknom  veter  
poje otožne melodije.
N ekaj je  v  te j svetlobi obraza, 
ki v  pom ladi dan lije 
in  potolaži m oja  hrepenenja. 
N ekaj je  v  te j tvo ji luči

živ ljen ja ,
k i m e zdaj žge. Kako ta ogenj 
sije v  m ojo  temo.
N ekaj je  . . .

Franci A ndrenšek:  
iz zb irke  BELE SAM O TE



Razvoj in prenos investicij 
v proizvodnjo

V delovni organizaciji se za
vedam o, da velja tabo ko t za 
m oderni svet tud i za nas ugoto
vitev, da je  tehnološka inova
cija, oplem enitena z ustreznim  
inform acijsk im  sistem om , 
klj-učna a lte rn a tiv a  nadaljn jega 
razvoja  V stalen razvoj in  
dopoln jevanje  proizvodov, v is
k an je  še povsem  novih poti, nas 
silijo  družbenoekonom ske raz
m ere in  o ste r konkurenčni boj, 
p redvsem  na tu jih  tržiščih.

P ri načrtovan ju  nadaljn jega 
razvo ja  so naši pristopi dokaj 
optim istični, predvsem  pa že
lim o doseči stanje, da za našo 
visoko razvito  konkurenco zu
naj m eja  ne bi preveč zaostaja
li. V splošnem  ugotavljam o, da 
so v  naših  razm erah  potrebni 
izredno  veliki napori, če želi
mo naše zamisli, bodisi na raz
voju  novega proizvoda, bodisi 
p ri razv o ju  novih tehnoloških 
poti, tu d i realizirati.

A naliza preteklega dogaja
n ja  nam. je  pokazala, da je  na
slon itev  na lastne sile način, 
kako cilje doseči, seveda p ri za
h tev n e jš ih  p ro jek tih  brez tes
nega sodelovanja z znanstveno
raziskovalnim i institucijam i in  
visokošolskim i ustanovam i ne 
gre. Da te  ugotovitve niso pri 
nais zgolj oguljene fraze, tem 
več da so plod stalnega iskanja , 
kaže naslednje:

— razvo jno  delo rab i s tro 
kovnega človeka s posebnim i 
lastnostm i, značilnim i za u s t
varja lca .
Uspelo nam  je oblikovati raz
vojni oddelek, ki je  usm erjen  
v nasledn ja  področja: razvoj 
novih izdelkov in  razvoj teh n o 
logije za verižni program , raz
voj izdelkov in  tehnologije s po
sebnim  poudarkom  na  av tom a
tizaciji obdelovalnih sistem ov 
za področje pnevm atike in  raz
vo jno  p ro jek tivna  skupina za 
področje strojev, nap rav  in  raz
ne oprem e.
Skupno je  v  razvojnem  oddelku 
zaposlenih 40 ljudi, pretežno z 
visoko in  višje šolsko izobraz
bo. Letno štipendiram o na  sred
n ji s topnji izobraževanja 150 
učencev, na višji in  visoki pa 
30 študen tov  s tem , da nam e
ravam o število slednjih  v p ri
hodnjem  močno povečati, dotok 
pa bomo jem ali iz tis tih  učen
cev na srednji stopnji, ki se bo
do z učnim  uspehom  posebej 
izkazali ;

— stalno skrbim o in  razv i
jam o oblike strokovnega sode
lovan ja  z raziskovalnim i orga
nizacijam i, in štitu ti in z visoko
šolskim i ustanovam i. V tem  tre 
n u tk u  tečejo konkretne razvo j- 
no-raziskovalne naloge in  tud i 
p ro jek ti v sodelovanju z In šti
tu to m  Jožef S tefan  za visoko
frekvenčno induktivno napravo  
večjih  moči za toplotno obde
lavo verig, s Fakulteto  za s tro j
n ištvo  na področju fluidne te h 
n ike  in  z MI SŽ na področju  
raz iskav  m ateria la ;

— v  ok tobru  smo se vrn ili 
s konference vzhodnoevropskih 
pro izvaja lcev  verig, ki je  nam e
n jen a  predvsem  izm enjavi iz

kušenj in  novosti na področju 
verig arske proizvodnje. Na teh  
srečanjih  sodelujejo tud i vsi 
em inentni proizvajalci strojne 
oprem e, k a r  omogoča neposre
den k o n tak t in  pospešuje teh
nološki napredek  n a  obeh s tra 
neh. P rihodnje  leto bo konfe
renco organizirala ponovno na
ša delovna o rganizacija;

— ker se zavedam o, da bo
mo 'na področju inovativne  de
javnosti uspešni le, če bomo 
povezali inženirsko delo z mno
žično inovativno dejavnostjo , v 
naši DO uspešno delu je ta  DIT 
— D ruštvo  inžen irjev  in  tehn i
kov in  DIATI — D ruštvo  izu
m iteljev  in  av to rjev  tehničn ih  
izboljšav.
DIT deluje kot sekcija m atič
nega društva na Jesenicah. Ak
tivnost je  usm erjena  v izobra
ževalno dejavnost •— v organi
zacijo p redavanj z različnih 
področij in  organizacijo ogle
dov zanim ivih delovnih organi
zacij tu d i v  tu jin i. Finaciramje 
poteka iz sredstev, k;i jih  v DO 
nam enjam o za izobraževanje. 
Sekcija šteje danes 80 članov, 
zato zaradi še učinkovitejšega 
delovanja razm išljam o o usta
novitvi lastnega društva.

DIATI je društvo, ki zdru
žuje sam o ak tivne  inovatorje. 
Letos šteje društvo  že 101 čla-

Naše
računalniške
perspektive

R ačunalništvo, ko t n u jen  te 
melj sodobnega info rm acijske
ga sistem a, se je  v  V erigi us
m erjalo predvsem  v  klasične 
oblike av tom atske obdelave po
datkov, z vsem i slabostm i, ki 
sprem ljajo  na ta k  način  zasno
van  inform acijsk i sistem . Če k 
vsem ob jek tivn im  po m an jk lji
vostim  takega sistem a dodamo 
še vplive nezadovoljive organ i
ziranosti toka inform acij, neu
poštevanja in te rn ih  predpisov 
in  podobno, potem  ni potrebno 
še posebej u tem eljevati naš pri
stop k snovanju  novega, so
dobnejšega in fo rm acijskega si
stema.

Če delovno organizacijo  ob
ravnavam o ko t poslovni sistem 
in tem eljne organizacije  kot 
n jene podsistem e, nam  postane 
jasno, da je  po trebno  stalno 
upoštevati m edsebojne odvisno
sti in  m edsebojna vplivanja, 
tako  m ed DO in  n jen im  oko
ljem , kakor tu d i m ed DO in 
njenim i tozdi te r  seveda m ed 
tozdi samimi. U poštevan ju  teh  
vplivov in  njiih k re ira n ju  p ra 
vimo z drugo besedo u p rav lja 
nje, p ri čem er im ajo  dom inant
no vlogo točne in  ažu rn e  in 
form acije, k a jti le na podlagi 
takšn ih  in fo rm acij se lahko 
sprejem ajo  u strezne  odločitve.

V današn jih  razm erah  go
spodarjen ja  so po trebe  po toč
n ih  in  pravočasn ih  iinformaci-

na. F inančno stanje d ruštva  je 
odvisno od višine izplačanih 
nagrad in  nadom estil za ko rist
ne inovacije. S tem  denarjem  
se organizira zanim ive obiske 
sejmov, razstav  dom a in v  tu 
jini, ki se jih  udeležijo n a ju s
pešnejši člani društva.

Člani d ruštva  so razdeljeni 
po inovacijsk ih  krožkih, ki so 
oblikovani v vsakem  tozdu. 
Vsak krožek ima svojega vod
jo, p rav  sedaj pa na nivoju DO 
pripraVlj'amo več (3) pospeše
valce inovativne dejavnosti, da  
bi inovacijske procese še pospe
šili.

Naši inovatorji so vsako le
to deležni najm anj treh  p ri
znanj, ki jih  podelju je Razisko
valna skupnost občine R adov
ljica. Število inovacij je bilo v 
zadnjih  tre h  letih  naslednje;

1983 — 63 inovacij, 1984 -— 
42 inovacij, 1985 — doslej 28 
inovacij.

N ajv išja  izplačana n ag rad a  
za inovacijo je  bila v  letu 1985 
156.940 din, s katero je  bil u s t
varjen  p rih ran ek  v  proizvodnji 
15,490.187 din. Zanimivo je, če 
povemo, da smo im eli prvi 
P rav iln ik  o inovacijah že leta 
1962, p rv a  p rijava  inovacije pa 
je bila reg istrirana  v  letu  1957.

Gvido M elink

jiah živ ljenjskega pom ena za 
vsak poslovni sistem. In fo rm a
cijski sistem, ki tem elji na k la 
sičnem načinu  obdelave p o d a t
kov, v  današn jih  pogojih  gospo
darjen ja  p rav  gotovo ne m ore 
zagotoviti inform acij, ki bi us
trezale  sodobnim  zahtevam . 
Točne in  do neke m ede vsebin
sko ustrezne  inform acije lahko 
zagotovi tud i dobro o rgan iz iran  
klasični inform acijski sistem . 
Če pa želimo časovni in te rv a l 
m ed tren u tk o m  nastanka po
slovnega dogodka in  tre n u t
kom, ko je  inform acija o n jem  
na razpolago uporabnikom , 
čim bolj sk rajšati, potem  m ora 
biti osnova takšnega in fo rm a
cijskega sistem a sodobna raču 
naln iška  oprem a z učinkovito 
kom unikacijsko mrežo.

Č edalje večje potrebe po h i
tr ih  in  točnih  in form acijah  n a 
reku je jo  sprem em be tud i v  p ri
stopu  k obdelavi podatkov, za
to ismatramo, da naše sedanje 
računaln iške obdelave, gledano 
perspektivno, ;ne m orejo  več za
gotoviti učinkovitega, ozirom a 
funkcionalnega inform acijskega 
sistem a. K oncept m ora u p o šte 
vati in  p redvidevati postopno 
g rad itev  sistem a s tem, da je 
dolgoročno ak tualen  in da  do
vo lju je  uporabo ozirom a zam e
njavo  h itro  razvijajoče oprem e.

Z analizo dejanskega stan ja  
smo ugotovili, da nam  obsto je-

Že dalj časa sm o se srečevali 
v S id rn ih  verigah  p ri IPSEN 
pečeh s problem om  čiščenja od
padne vode iz p raln ika. Prvi 
korak v smeri izboljšan ja var
stva okolja je bila vpeljava eno
stavnega av tom atskega lovilca 
olja, ki olje zbira v  sode ob 
p raln i postaji. Torej naša skup
na prizadevanja za izboljšanje 
varstva  okolja so se uresničila 
v smeri zaustavitve negativne
ga po java z uporabo te  naprave.

N aprava je izdelana eno
stavno, lovi in  zbira odpadna 
m ineralna, rastlinska  o lja  iz vo
de. V grajena brezkončna gum i
ja s ta  v rv  kroži v  bazenu do se

parato  rja , ki očisti z vrvi m a
ščobo. P rak tičn a  uporabnost na
prave je, da lovi olje tud i do 
4 m globine s kapaciteto  do 60 
kg težk ih  olj na uro.

Z našim i skupnim i prizade
vanji si želimo dosledno ravna
ti po znanem  načelu: ne u stvar
jajm o novih žarišč onesnaženja 
okolja, obstoječe pa razrešujm o 
postopno v  procesu m oderniza
cije.

V peljava avtom atske n ap ra 
ve je  še en dokaz, da varstvo 
okolja tud i v  današn jih  pogojih 
stabilizacije v naši delovni o r
ganizaciji ne izgublja na po

či sistem  daje inform acije, ki 
so pogosto netočne, vsebinsko 
neustrezne, predvsem  pa n ep ra 
vočasne. Del obstoječega infor
m acijskega sistem a je sicer ve
zan na računalnik , v en d ar zbi
ranje, obdelava te r  posredova
n je  inform acij še vedno poteka 
na klasičen način, na nivoju 
paketn ih  obdelav. P eriod ika ob
delav je  v večini p rim erov  m e
sečna, zaradi tega je  dinam ič
nost in elastičnost poslovne po
litike vseh organizacijsk ih  enot 
zožena. P ojav lja jo  se dvojne in
form acije o istem  poslovnem  
dogodku, ker se podatki, ki se 
obdelujejo računalniško, vzpo
redno zbirajo in  obdelu jejo  še 
ročno. Tako p rih a ja  do različ
n ih  inform acij o istem  poslov
nem  dogodku, k a r  je  seveda ne
sprejem ljivo. K ljub  možnosti 
računalniške obdelave še vedno 
prev ladu je  ročno zb iran je  po
datkov  in  klasičen način  obde
lave le-teh. Iz teg a  izvira ve
liko napak, ki j ih  je  težko od

kriti, saj zato običajno zm anjka 
časa. Za dvojnost inform acij je  
večkra t vzrok tud i nezaupanje 
v računaln iško  obdelavo, k ar 
pa ne sme zavirati razvoja.

Izkušn je  doma in v svetu  
kažejo, da je  realna rešitev  p ro 
blem ov v kom binaciji paketne 
obdelave z in terak tivno , pri če
m er je  treb a  poudariti, da ena 
verzija d ruge ne m ore izpodri
niti, am pak se lahko obe korist
no dopo ln ju je ta  te r  tako  občut
no dv igneta  učinkovitost in r a 
cionalnost poslovanja.

Sam  koncept sodobnega, ra 
čunalniško podprtega in fo rm a
cijskega sistem a še ne bo izbolj
šal razm er, k ak o r tu d i ne na
bava sodobne računalniške op
reme, tem več je  osnova uspeha 
v lju d eh  in  njihovem  znanju. 
P ri tem  ne mislimo samo na 
računaln iške  delavce, am pak 
tudi delavce ■— uporabnike ra -  
čunaln inšk ih  storitev.

Z. M.

Vpeljali avtomatski 
lovilec olja



Predlogi za racionalizacijo 
samoupravnih splošnih aktov

Kadrovske vesti

Zaključni dokum ent K ritič
ne analize delovanja  političnega 
sistem a posveča precejšnjo  po
zornost tud i p roblem atik i spre
jem an ja  sam oupravih  sploš
nih  aktov te r  p ri tem  v svoj a n  
drugem  delu  nakazuje  vrsto 
k re tn ih  predlogov za njihovo 
konracionalizacijo.

Predlogi iz analize izhajajo 
iz dveh tem eljn ih  izhodišč, to 
je, da je  po trebno  dosledno za
gotoviti načelo, da delavci o is
tem  vp rašan ju  z osebnim izjav
ljan jem  odločajo samo enkrat, 
te r  da naj delavci v  tem eljnih 
organizacijah  z referendum om  
odločajo sam o o tis tih  sam ou
pravn ih  sporazum ih  in drugih 
sam oupravnih  splošnih aktih, s 
katerim i se uresničujejo  tem elj
ni odnosi, n jihova konkretiza
cija pa naj se prepusti nadalj
n jem u opredeljevan ju  v prav il
n ik ih  in v  d rug ih  sam ouprav
nih  splošnih ak tih , ki jih  spre
jem a delavski svet.

U gotavlja se, da je  vzrok za 
m noge nejasnosti glede spreje
m an ja  sam oupravn ih  splošnih 
ak tov  predvsem  nezadostna de- 
finiranoist po jm a neodtujljiv ih  
pravic delavcev, na tem elju 
pravice dela z družbenim i sred
stvi. K er te  pravice niso taksa
tivno  navedene v ustavi, se 
predlaga, da naj kom isija Skup
ščine SFR J za sp rem ljan je  iz
va jan ja  ZZD v  sodelovanju z 
Zvezo sind ikatov  Jugoslavije, 
iniciativo za preciziranje us
trezn ih  določb o zakonu o 
združenem  delu. Tako naj bi se 
vsebina posam eznih neodtu jlji
vih pravic pobliže opredelila 
te r razdelala s tem , da bi bili 
upoštevani rezu lta ti znanstve
nih  raziskovanj. Le o tako opre
deljenih  posam ičnih neod tu jlji
vih pravicah na j bi odločali de
lavci z referendum om .

Za realizacijo  načela, da se 
o istem  v p rašan ju  z osebnim  iz
jav ljan jem  ne odloča večkrat, 
naj bi ustrezno  sprem enili sa
m oupravne splošne akte in  os
ta le  norm ativne  ak te  te r v  njih  
opredelili, da lahko delavski 
sveti DO in  SOZD sprejem ajo 
posam ične odločitve ali pa tudi 
sam oupravne splošne ak te  o ti
stih  vprašan jih , ki so ure jena  
s sam oupravnim i sporazum i o 
združitv i v  DO in SOZD ali v 
d rugih  sam oupravn ih  sporazu
m ih, ki so sp re je ti z referendu
m om  oz. v  d rug ih  oblikah  oseb
nega iz jav ljan ja  delavcev v 
TOZD. V tej zvezi naj bi se 
proučile določbe 100. čl. ustave 
SFR J te r  528. čl. ZZD. Č eprav 
analiza o tem  posebej ne govo
ri, pa bi iz teh  opredelitev  lah
ko razum eli, da bi naj v  bodoče 
sp rem ljali tu d i tako im enovane 
skupne sam oupravne splošne 
akte, na n ivo jih  DO oz. SOZD, 
ki so sedaj v  p raksi še sporni. 
M ožnost sp re jem an ja  skupnih 
sam oupravn ih  ak tov  v  širših 
oblikah združevan ja  dela in 
sredstev  pa izrecno navaja  se
p a ra t o sam oupravnem  odloča
n ju  delavcev, ki ga je izdelala 
podskupina za združeno delo.

V endar pa  K ritična analiza 
ne p rinaša  b istven ih  novosti v 
predlogih, o čem bi naj tud i v 
bodoče delavci v TOZD odloča
li z referendum om , k ljub  sicer

načelnem u zavzem anju, da je 
po trebno zm anjšati število 
vprašanj, o k a te rih  hi naj de
lavci odločali z referendum om , 
v sm eri odločanja samo o te 
m eljn ih  razm rejih .

Po predlogu iz analize naj 
bi delavci v TOZD z re fe ren d u 
m om  odločili o sam oupravnem  
sporazum u o združevanju  dela 
delavcev v TOZD, DO in  SOZD, 
o s ta tu tu  TOZD, DO in  SOZD, 
o sprem em bah v  o rgan iz iran ju  
tem eljne  organizacije, o tem elj
nem  planskem  ak tu  TOZD, o 
osnovah in  m erilih  za razpore
jan je  dohodka in  delitvi sred
stev  za osebne dohodke te r  za 
skupno porabo, o od rekan ju  
p rav ic  za vračilo združenih  
sredstev  oz. nadom estila  za go
spodarjen j ez družbenim i sred
stvi.

Z referendum om  naj bi de
lavci odločali tud i o investic ij
skih odločitvah te r  načinu za
go tav ljan ja  sredstev  za te  na
mene, kolikor le-to ni določeno 
v tem eljnem  planskem  ak tu  
TOZD.

V sam oupravnem  spo razu 
m u o združevanju  dela delav
cev v TOZD pa bi naj se še 
posebej opredelilo, o k a te rih  sa
m oupravnih  sporazum ih o 
združevanju  v  širše oblike o r
ganiziranosti bi naj delavci od
ločali z referendum om  te r  o ka
te rih  bi naj odločali p rek  dele
gatov  v delavskem  svetu. Č rtal 
pa bi se naj drugi odstavek 463. 
člena ZZD, ki omogoča, da de
lavci sami določajo še druga 
vprašanja , o k a te rih  bodo odlo
čali z referendum om .

Glede na obstoječo u red itev  
v ZZD, tako  -naj ne bi bilo več 
obveznosti sp re jem ati na refe
ren d u m u  sam oupravnega spo
razum a o združevanju  v  poslov
no sik up moist. Delno je  sp re
m em ba tud i glede na odločanje 
o s ta tu sn ih  sprem em bah, po 
drugi strani, pa  se celo širi po
dročje odločanja o sredstv ih  za 
osebne dohodke, ker bi naj (po 
predlogu iz analize) delavci od
ločali z referendum om  tu d i o 
razpo re jan ju  dohodka, česar se
d an ja  d ikc ija  463. čl. ZZD ne 
zahteva.

Zdi se, da kon k re tn i p red lo 
gi iz analize v te j zvezi ne upo
števajo  dovolj vseh pripom b iz 
prakse, zaradi česar bo tem u  
v p rašan ju  v  čaisu javne razp ra 
ve potrebno posvetiti še poseb
no pozornost. G lede re fe ren d u 
m a g re  om eniti še to, da se ana
liza zavzema, d a  se sk ra jša  rok  
za ponovitev neuspelega refe
rendum a na 60 dni. V analiz i je  
predlog, d a  bi bilo v  p rihodn je  
nu jno  po trebno  razdeliti odnos 
m ed sam oupravnim  sporazu- 
m om  o združevanju  in  s ta tu 
tom , te r  p ri tem  še proučiti 
p ravn i znančaj s ta tu ta  in  o p re 
deliti postopek njegovega sp re
jem an ja . Glede tega v p rašan ja  
je  v  praksi zaslediti zelo različ
na  stališča. N ekateri ise tak o  kot 
analiza, še posebej pa  sep ara t 
o  sam oupravnem  odločaju , za
vzem ajo za reafirm acijo  sam o
upravnega sporazum a o združe
v an ju  dela delavcev, d ru g i pa 
tem u  naspro tu jejo  z argum enti, 
češ kako rea firm ira ti nekaj, k ar 
sploh nikoli n i bilo afirm irano .

N ekateri se zavzem ajo za to, da 
se ukine s ta tu t ali pa vsaj op re
deli lažja »oblika« odločanja, 
glede na to, d a  se osnovna 
vprašan jna u re ja jo  v  sam ou
pravnem  sporazum u o združe- 
vaju  dela delavcev, v s ta tu tu  
pa se u rejajo  samo še posam ez
na organizacijiskoriehničina 
vprašanja  v zvezi s postopki od
ločanja, ki ne  predstav lja jo  te 
m eljnih p rav ic  delavcev.

V zvezi s  postopki sp re je 
m anja  sam oupravn ih  splošnih 
aktov, je  po trebno  še posebej 
izpostaviti u sm eritev  iz analize, 
da bi bilo po trebno dopolniti 
določilo 464. čl. ZZD in  z njo iz
k ljučiti m ožnost, da bi lahko 
zbor delavcev sprejem al sam ou
pravne splošne akte, s ka terim i 
se urejajo  m edsebojni odnosi, 
Po drugi s tran i pa  bi bilo po
trebno  okrep iti av toriteto  in 
vlogo delavskega sveta, k o t o r 
gana u p rav ljan ja , katerega de
lokrog hi bilo po trebno  razši
riti in  sicer v sm eri, da delavski 
svet odloča o vseh vprašanjih , 
o ka terih  se ne odloča z oseb
nim izjav ljan jem . V ta  nam en 
bi se naj n jegove p risto jnosti 
določile z m etodo  konkretnega 
naštevanja vprašanj odločanja. 
Tako bi se  naj tu d i bistveno 
oprekila vloga delavskega sve
ta  pri spre jem anju  sam ouprav
nih splošnih aktov, razn ih  p ra 
vilnikov ipd., s katerim i se v 
bistvu  uresničujejo  opredelje
na načela in  p rav ila  v  sam ou
pravn ih  splošn ih  ak tih  o zd ru 
ževanju v TOZD im v  drugih  
oblikah združevanja, ko t tud i 
realizirajo tem eljn i planski ak 
ti in  sam oupravn i sporazum  o 
osnovah in  m erilih  za delitev  
sredstev ,za osebne dohodke in 
skupno porabo, ki se sprejem a
jo n a  referendum u.

A naliza se še posebej zavze
ma za strokovnost p ri izdelavi 
sam oupravnih  splošnih aktov, 
te r  za prepoved prepisovanja 
ustavnih  načel oz. norm  kot tu 
di norm  iz zakonov. P ri tem  
analiza tu d i opozarja  na  neka
te ra  vprašanja, ki bi jih  naj sa
m oupravni sp lošni ak ti v bodo
če še posebej razčlenjevali, te r 
nakazuje sm er njihovega opre
deljevanja.

Naj zaključim o ta  sestavek 
z mislijo, da je  zaključni doku
m ent K ritične analize delova
nja političnega sistem a glede 
racionalizacije sam oupravnih 
splošnih ak tov  sicer prinesel 
nekatere  pom em bne novosti 
te r pri tem  tu d i dokaj dobro 
postavil tem e ljn a  izhodišča ra
cionalizacije, v en d ar teh  načel 
v nadaljn ji konkretizaciji še ni 
dovolj razdelal, neka te ra  vp ra
šan ja  je  pustil še dokaj ne jas
na, nek a te ra  pa tud i ne nespor
na, zaradi česar bo potrebno tej 
problem atik i v  javn i razpravi 
ob sp re jem an ju  tega  dokum en
ta  posvetiti k a r  največ pozor
nosti, saj je  to  priložnost, da se 
s skupnim i predlogi p ride do 
najop tim alnejših  rešitev. Ob tej 
priliki pa bi bilo tu d i prav , da 
se dokončno zavzam ejo stali
šča o n ek a te rih  pobudah oz. 
predlogih, ki so bili v praksi 
že večkra t podani, kot na pri
m er pobude o standardizaciji, 
pobude o b istveni «krčitvi refe
rendum skega odločanja, pobude 
o neposredni uporabi zakonov 
glede razn ih  postopkov, o skup
nih  ak tih  ipd.

m ag. M arijan  Kocbek

Novosprejeti delavci:
tozd S idrne verige:

H use Mujezimovič, 
Z oran Stojanovič, 
Z dravko Polajnar 

tozd V erigam a:
F ranci Kacin,
B rane Vovk,
S andra  Lešnjak,
D arko Sovine 

tozd V ijakarna:
Suadaim Bahača 

tozd TI O:
Tomaž Železnikar 

Splošni sektor:
V esna M aier 

tozd V zdrževanje:
P e te r  Zavrl

Prišli iz JLA:
Tehnični sektor:

Marjam Rejc

Prenehali z delom:
tozd TIO:

M atej K rajnc 
tozd Kovačnica:

Ida Perger 
tozd O rodjarna :

Drago K ralj

Namizni tenis
K ončana je  tudi p redzadn ja  

disciplina v okviru  občinskega 
sindikalnega prvenstva, to  je 
tek m o v an ja  v nam iznem  te n i
su, ki je  bilo 26. 10 1985 v  os
novni šoli v Radovljici. Tekm o
v an ja  se je udeležilo 120 te k 
m ovalcev iz 60 osnovnih o rga
nizacij. Tekm ovalo je  24 žensk 
in  96 moških. Naša ekipa je  bila 
najbo lj množična, saj je  nasto
pilo 29 tekm ovalcev, od tega le 
4 ženske. Z udeležbo .srno le 
delno zadovoljni, saj se je  tud i 
to k ra t pokazala m ajhna neres
nost. Spet je  bilo veliko več 
p rijav ljen ih  kot se je pa potem  
sam ega tekm ovanja udeležilo 
(64 odst.). K ljub  tem u  pa smo 
bili daleč najbolje zastopani, saj 
je  Lip Bled, ki je bil d rug i po 
udeležbi, imel le 15 tekm oval
cev. M nožičnost pa je  tud i od
ločila končnega zmagovalca, 
k a r je  še posebno spodbudno. 
Po posam eznih kategorijah  pa 
lahko rečem, da so dobre rezul
ta te  dosegle ženske in  pa m lajši 
m oški. V eterani se to k ra t ni
smo izkazali, čeprav so posa
m ezniki z uvrstitv ijo  zadovolj
ni. R ekel sem, da je m nožičnost 
odločila zmagovalca. To je  raz
veseljivo zato, ker naj bi v  bo
doče športna rekreacija  p rip a 
dala množičnosti.

R ezultati so bili že na oglas
nih  deskah. Naj še en k ra t om e
nim  tiste  najboljše. S rebrno 
m edaljo  je osvojila Tavčar K ati 
iz DSSS, bronasto pa  Kopač 
Srečo iz TOZD TIO. Č etrto  m e-

tozd V erigam a:
Breda Gašperin,
Aleš Cerar,
Igor Jek le r 

tozd V ijakarna:
Riko H ribar 

Finančni isektor:
B arbka P o la jnar 

Tehnični sektor:
Vinko Rozman 

Splošni sektor:
Jožica Perger

Rodili so se:
Z dravku M ohoriču iz tozda Si

drne verige sin M arko 
Racu Ljubojeviču iz tozda S idr

ne verige sin Ljubiča 
R om anu Božiču iz tozda Orod

ja rn a  sin Nejc
Jan k u  P eterm anu  iz Tehnične

ga sek torja  sin Vid 
Janezu Rozm anu iz tozda V eri

g am a  hči M arje ta  
Radu M ilanoviču iz tozda V eri

g a m a  hči D ragana

Poročili so se:

ka iz DSSS, peto pa Zajc S tane 
prav  tako  iz DSSS.

Ženske so bile ekipno druge 
s  30 točkam i za Lipom 41 točk. 
Moški smo p rav  tako  zasedli 
drugo mesto z 62 točkam i za 
Elanom, ki je  osvojil 74 točk. 
Ekipno pa, ko t sem že rekel, 
je ekipa V erige osvojila I. m e
sto z 92 točkam i pred  Elanom, 
ki je  zbral 83 točk. To pa tud i 
pomeni, da smo v  skupnem  v r
stnem  redu po 8 panogah p re 
vzeli vodstvo p red  Elanom, ki 
za nam i zaostaja samo 0,2 toč
ke.

P red  nam i je  še kegljanje. 
Dobre m ožnosti imamo, da ob
držimo I. m esto in  s tem  osvo
jim o naslov »najboljši športni 
kolektiv  v le tu  1985«. Vsi bomo 
lahko zadovoljni, če bo tudi to 
k ra t o I. m estu  odločala m no
žičnost.

Kegljanje
V soboto, 26. 10. 1985 v po

poldanskih u ra h  pa je  bilo p r
venstvo V erige v  kegljanju. 
Tekm ovanje je bilo izvedeno na 
kegljišču ho te la  Jelovice na 
Bledu. V odja tekm ovanja  Lo
vro F ister in  Ja k a  Beravs sta 
poskrbela, da je  tekm ovanje po
tekalo nem oteno iin v  skladu s 
pravili. Udeležilo se ga je  49 
tekm ovalcev, 6 žensk iin 43 mo
ških. K onkurenca za najboljša 
m esta je bila v  obeh kategori
jah  izenačena. To še posebno

Rade Sašo iz tozd V erigam a
kadrovska služba

Zahvala
Ob izgubi drage mame Ivanke Pfajfar se najlepše zahvaljujem  

sodelavcem in OO sindikata DSSS za podarjeno cvetje; obenem  
se zahvaljujem vsem, ki ste jo spremili na njeni zadnji poti.

Jože Pfajfar z družino

Športna rekreacija
sto je  osvojila Pogačnik Milo j -
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Izžrebani reševalci nagradne križanke iz prejšnje številke:
1. nagrada — Jadranka Ljubičič, Verigam a
2. nagrada — Hilda Mengeš, Vijakarna, Ivanka Sodja, Kovačnica
3. nagrada — Matjaž Ambrožič, Boris Pristavec, Verigam a

cì}aó&&anìe

velja za m oške, saj je bila raz
lika res m inim alna. Za 3., 4. in 
5. mesto so odločali podrti keg
lji na čiščenje.
R ezultati :

Ženske
kegljev

1. Rom ana G atej Verig. 175
2. Dora Tonejc Verig. 184
3. M arjana Teskač Vij. 162
4. Cilka S trž in a r  DSSS 157
5. M ajda Tonejc Verig. 147
6. M arjana M elink Verig. 107

Moški
1. Srečko Đ ukanovič Sid. v. 207
2. Franc G ros TIO 206
3. Stane Z ajc DSSS .205
4. Niko P odgorn ik  Vzdrž. 205
5. Jak a  B eravs Sid. v. 205
6. M iran R ijavec TIO 204

Rekreacija
Cas po le tn ih  počitnic je že 

daleč za nam i. Tudi jesen se 
skorajda že poslavlja. P rija te lji 
rek reacije  im am o pred očmi zi
mo in z n jo  zim ske športe: alp
sko in  tekaško  sm učanje, neka
te ri tud i hokej — predvsem  pa 
sm učanje. Zavedam o se, da gre 
za šport, ki zahteva od nas do
bro kondicijsko pripravo. To 
pa je tu d i predpogoj, če hoče
mo alpinci uživati na sm učanju 
in  se izogn iti poškodbam , te 
kači pa b iti čim h itre jši in  
v z tra jn e jš i v  tekaški smučini. 
Zatorej velja , da se je  za ta  m r

zli del leta treba  p rip rav iti, ta 
ko fizično, ko t tud i n a  zunanje  
vplive — m raz, močo in  vlago.

Tisti najbolj v z tra jn i že va
dijo. Za vse ostale pa velja, da 
je  zdaj zadnji čas, da pričnejo  
z redno vadbo. Redno vad iti pa 
pom eni biti d e jav en  vsaj t r i 
k ra t na teden.

Za m noge ostaja  v p rašan je : 
k je  vaditi?  V rata  te lovadn ic  so 
vsakom ur odprta. T reba  se je 
pozanim ati, kdaj in  k je  se vad
ba  odvija. M im ogrede naj še 
en k ra t omenim, da v  osnovni 
šoli v Lescah že teče vadba dva
k ra t tedensko pod nazivom  »Na 
te k u  se dobimo«. V adba je  ob 
ponedeljk ih  od 20,00—21,30 in  
ob  če trtk ih  od 19,15—20,30. O 
m oreb itn ih  sprem em bah vas 
bom  sproti obveščal. Celodnevni 
izlet k a r h itro  dobi n a rav o  tre 
n iran ja . P ri hoji navzgor kdaj 
pa k d a j izrazito  pohitim o, ko 
pa  se spuščam o v dolino poska
kujem o sem te r  t ja  in  p resk a
kujem o naravne ovire. Ob sla
bem  vrem enu  vadim o doma. 
Telovadba, h itra  ho ja  po stop
n icah  so dobra podlaga za u tr 
jevan je  telesa. Seveda pa na
šteto  še zdaleč n i vse. N ajbolj 
pa potrebujem o dobro voljo. Ko 
bomo to imeli, se bomo za zim
ske športe lahko dobro  p rip ra 
vili.

P rije tno  sm uko vam  želim 
J . V arl

N adaljevan je  in  konec

»Ti in  tvoj fižol! Rekel si, 
da luščijo fižol in  gredo km a
lu  spat!« sem m u oponesel. 
»K ar poglej to  sprem injajočo 
se svetlobo v  oknu! Televizijo 
gledajo ne  pa  fižol!«

»K ajpa!« je  rekel m alo po
parjeno  K lem en. »Si jim  ne
voščljiv za m odem izaoijo?« 
V erjetno bi se bila sprla, v  t i 
stem  tre n u tk u  pa je luč ugas
nila. To je  bil znak za naju. 
O drinila sva škripajočo leso, 
najm anj p e t pasjih  grl je  za
bevskalo v  noč. Počakala sva, 
da se je  vse um irilo, potem  sva 
stopila do kolam ice. V zgor
njem  n ad stro p ju  se je prižgala 
luč.

»No, vidiš!« je  rekel Kle
men. Zdaj sem m u bil p rip rav 
ljen  vse odpustiti. Zajela me je 
vznemirjenoist, da se tud i za 
m raz nisem  več menil. Zdaj 
zdaj bo nekaj, zdaj bo špas kot 
še nikoli!

P rije la  sva lestev vsak na 
enem  koncu, a zdelo se m i je, 
d a  mi bodo od m raza skrčeni 
p rsti vsak h ip  odpadli. Lestev 
sva postavila  pokonci, a spu
stil sem jo prej kot Klemen, 
zato je  z glasnim  treskom  uda
rila  ob zid. Skoraj v  istem  ča
su se je  spodaj prižgala luč in  
v v ra tih  je  zarožljal ključ. S 
K lem enom  sva se spogledala. 
Skoraj v e rje ti nisva mogla, da

Program kina Radovljica
od 5.12.1985 do 2.1.1986

A m eriški barvni film 
»BRILJANTINA« 
četrtek  5.12. ob 20. u ri 
nedelja  8.12. ob 20. uri

A m eriški barvni film 
»PODGANE« 
petek  6. 12. ob 20. u ri 
ponedeljek 9. 12. ob 20. u ri

H ongkonški barvni pustolovski 
film
»V ZMAJEVEM GNEZDU« 
sobota 7. 12. ob 18. u ri 
to rek  10. 12. ob 20. u ri

A m eriška barvna grozljivka 
»VIKEND GROZE (PETEK 13.,
III. del)«
sobota 7.12. ob 20. u ri 
nedelja  8. 12. ob  18. u ri 
sreda  11.12. ob 20. u ri

Jugoslovanski barvni film  
»OCE NA SLUŽBENI POTI« 
če trtek  12. 12 ob 20. u ri 
sobota 14. 12. ob 20. u ri 
nedelja  15. 12. ob 18. u ri 
ponedeljek 16. 12. ob 20. u ri

Ita lijansk i barvni film  
»RAFALI V PUŠČAVI« 
petek  13. 12. ob 20. u ri 
sobota 14.12. ob 18. u ri

G rški barvni zabavni film  
»M AČJI SINDROM« 
nedelja  15.12. ob 20. u ri 
to rek  17. 12. ob 20. u ri 
sreda 18. 12. ob 20. u ri

A m eriški barvni pustolovski 
film  »PAST ZA EDDIEJA 
MACONA«

četrtek  19. 12. ob 20. uri 
nedelja 22. 12. ob 18. uri 
ponedeljek 23. 12. ob 20. uri

Jugoslovanski barvn i film 
»MALI ROP VLAKA« 
petek 20.12. ob 20. u ri 
sobota 21. 12. ob 18. u ri

Japonsko-nem ški barvni film 
»ZENA Z RDEČIM KLOBU
KOM«
sobota 21.12. ob 20. uri 
nedelja  22.12. ob 20. uri 
to rek  24. 12. ob 20. uri

A m eriški barvn i film 
»ROCKY III.« 
sreda 25. 12. ob  20. u ri 
nedelja 29. 12. ob 18. u ri 
ponedeljek 30. 12. ob 20. uri

Ita lijansk i barvn i zgodovinski 
film
»HERKUL«
četrtek  26. 12. ob 20. u ri 
sobota 28.12. ob 20. u ri

A m eriški barvn i zabavni film 
»LJUBEZEN V RIU« 
petek  27. 12. ob 20. u ri 
nedelja 29. 12. ob 20. uri

A m eriški barvn i pustolovski 
film
»HUNDRA« 
sreda 1.1. ob 18. u ri 
četrtek  2. 1. ob 20. uri

Francoski barvn i film 
»VELIČASTVENI« 
sreda 1. 1. ob 20. u ri 
četrtek  2. 1. ob 18. uri

je  konec, še preden se je  zače
lo. Na v ra tih  se je  po jav ila  ve
lika senca. Ni mi bilo treb a  kaj 
p rid a  gledati. Videl sem, da je  
moški, da je  skoraj popolno
m a oblečen, očitno še ni legel 
k počitku, da im a v  rokah  pa
lico ali m etlin  ročaj in, k a r  je  
glavno, bil je  obut v škornje, 
to re j lahko teče!

K lem en je to dojel v istem  
tren u tk u , k a jti oba n aen k ra t 
sva se obrn ila  in  se spustila  v 
dir, kot bi nam a šlo za nov sve
tovn i rekord. Preskočila sva 
leso, p retek la  cesto in  nekak 
šen ja rek  in  se zakadila čez 
polje, s tran  od vasi. Tekla sva 
brez oddiha, ker sva zaslišala 
za sabo kričanje. Malo je m an j
kalo, da nisem  lopnil v  napol 
zam rznjen  stransk i ro k av  po
toka. K lem en me je  vlekel za 
rok« v  drugo smer, da bi mi 
skoraj izpahnil ram o. V enem 
izm ed jarkov  sva prep lašila  ja 
to  d iv jih  rac, toda u strašila  sva 
se j ih  tud i m idva. V tek u  sva

zavila še bolj stran , prebežala 
sva neko koruzno njivo in  se 
potem  čisto brez sape ustavila. 
P ro ti svoji volji sem dihal z 
odprtim i usti. P o t mi je  cur
kom a tekel z las v oči in  koža 
se m i je lepila na  obleko. Moje 
sm učarske hlače so na zadnji 
p lati zacvetele, verje tno  sem se 
podrgnil z n jim i ob leso. Od 
vznem irjen ja  in  prestanega na
pora sem k a r drgetal.

»Poglej !« je  rekel Klemen 
in si težko oddihoval. »Ali ni 
lepo!« S prstom  mi je pokazal 
v nebo, k je r  je  plavala polna 
luna. G ledal sem tem ne pege 
na n jeni površini, zraven nje 
pa na  m ilija rde  zvezd, svetlih 
in  napol svetlih  svetov.

»Čudovito!« sem rekel še 
vedno zadihano.

»No ja!«  je  rekel Klemen, 
»da le  ni bilo vse zastonj!«

Potem  sva se začela kroho
tati, da je  odm evalo po sam ot
nem  polju.

I. K.
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